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خودتحریمی ، در بازارهای صادراتی فولاد داریوش اسماعیلی در گفت وگوی اختصاصی با روزگار معدن: 

پیچ و خم های صنعت کاشی و سرامیک

بخش��ی از مشکلات مربوط به نوس��ان نرخ ارزهای خارجی 
در بازار، س��ردرگمی و فش��ار به تولیدکنندگان، با ورود بانک 
مرک��زی کاه��ش یافت ام��ا ص��دور ش��یوه نامه های مختلف، 
پیچ وخم های��ی را برای تلاش��گران بخش صنعت اس��تان یزد 
ایج��اد ک��رد. یکی از صنایع��ی که دچار این پی��چ و خم های 

مختلف شد، کاشی و سرامیک است.
 البت��ه ای��ن صنعت هم��واره با مش��کلات مزمن تری چون 
فن��اوری قدیمی و ایج��اد ظرفیت های بالا که س��بب رقابت 
منفی تولیدکنندگان داخلی ش��ده اس��ت، روبه رو بوده چراکه 
در سال های گذشته، استراتژی مش��خصی برای میزان تولید 
صنعت کاشی و سرامیک در کشور وجود نداشته و این موضوع 
سبب شده که واحدهای تولیدی، افزون بر مازاد کشور، اقدام 
به تولید کنند؛ موضوعی که سبب رقابت منفی در این صنعت 

و به دنبال آن کاهش کیفیت شده است.
 یزد هم اکنون به عنوان چهارمین اس��تان صنعتی کشور، در 
تولید سرامیک و کاشی در میان استان های برتر قرار دارد اما 
صنعتگ��ران درحال حاضر حال و روز خوب��ی ندارند. به گفته 
رئیس انجمن کاش��ی و سرامیک یزد، ۷۰۰ میلیون متر مربع 
ظرفیت تولید کاشی و سرامیک استان است که ۳۰۰ میلیون 

مترمربع آن تولید می ش��ود و بقیه ب��ه علت تعطیلی واحدها، 
تولید نمی شود.

 نصرالله شریف فرد در ادامه عنوان کرد: از این میزان تولید، 
تنه��ا ۱۰ درص��د در بازار داخلی مصرف می ش��ود و بقیه باید 
صادر شود اما به دلیل مشکل سپردن پیمان ارزی، در انبارها 

باقی می ماند. 
وی با اش��اره به مش��کلات حمل ونقل و وضعیت نامناس��ب 
ص��ادرات اظهار کرد: از ۴۰ روز گذش��ته، روزانه ۵۰۰ تا ۶۰۰ 
کامیون بار صادراتی معطل است و از سوی دیگر کمبود خاک 
و مواد اولیه برای واحدهای کاش��ی به مشکلی اساسی تبدیل 

شده است. 
ش��ریف فرد با بیان اینکه هند و پاکستان به دنبال تصاحب 
بازارهای منطقه ای و جهانی کاش��ی و سرامیک ایران هستند، 
تاکی��د کرد: در ۵  ماه گذش��ته، ۴۳ نامه برای حل مش��کلات 
به مس��ئولان نوشته شد و اگر مش��کل حل نشود، بسیاری از 

واحدهای موجود تعطیل خواهند شد.
 این عضو انجمن کاشی و سرامیک همچنین گفت: شرایط 
فعلی موجب ش��د تا واحد تولیدی تح��ت مدیریتش با ۷۰۰ 

کارگر تا یک ماه آینده تعطیل شود.

رئیس کمیس��یون ویژه حمایت از تولی��د ملی، گفت: صادرات 
فولاد وجود دارد اما تحریم ها نیز اثرگذاری ویژه خود را داش��ته و 
تولیدکنندگان به دنبال بازارهای جدید هستند، نباید راه صادرات 
بس��ته ش��ود و در زمینه صادرات خودتحریمی کنیم.  حمیدرضا 
فولادگر در گفت وگو با خانه ملت، درباره موانع موجود در مس��یر 

صادرات فولاد کش��ور، اظهار ک��رد: زمانی که اختلاف زیادی بین 
تولیدکنندگان بالادس��تی، میانی و پایین دس��تی فولاد و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، نهادهای نظارتی و بورس کالا ایجاد شد، 
جلس��ه هایی را در کمیس��یون ویژه حمای��ت از تولید ملی برگزار 

کردیم. 
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افزایش تولید شرکت ملی 
 مس؛ آند ۸۲ درصد 

و کاتد۷۰ درصد
میزان تولید آند و کاتد مس ش��رکت صنایع ملی 
مس ایران در ۶ ماه نخس��ت سال ۹۷ به ترتیب ۸۲ 

و ۷۰ درصد افزایش یافت.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، شرکت های 
زیر مجموعه ش��رکت ملی صنایع مس ایران شامل 
»م��س سرچش��مه« و »مس می��دوک« از ابتدای 
فروردی��ن تا پایان ش��هریور، ۱۴۶ ه��زار و ۸۳۶ تن 
مس  آند تولید کردند. این رقم در مدت مشابه سال 

گذشته، ۸۰ هزار و ۸۳۵ تن بود.
میزان تولید کاتد شرکت های »مس سرچشمه« و 
»مس میدوک« در ۶ ماه نخست امسال، ۱۱۴ هزار و 
۶۹۵ تن بود. این آمار در مدت مشابه سال گذشته، 

۶۷ هزار و ۵۸۲ تن بود.
در ۶ م��اه نخس��ت ۹۷، ش��رکت های»م��س 
سرچش��مه«، »مس س��ونگون« و »مس میدوک«، 
۵۹۵ هزار و ۶۵۱ تن کنس��انتره مس تولید کردند. 
میزان تولید مدت مشابه سال گذشته، ۵۴۰ هزار و 
۹۰۳ ت��ن بود که حاکی از افزایش ۱۰ درصدی این 

محصول است.
همچنی��ن در ماه ه��ای یاد ش��ده، مجتمع مس 
سرچش��مه ۲۳۵۹ تن و مس س��ونگون ۱۱۷۲ تن 
»کنس��انتره مولیبدن« تولید کردند که در مقایسه 
با رقم مدت مشابه سال گذشته )۲۸۷۱ تن و ۸۹۵ 
تن کنسانتره مولیبدن(، به ترتیب ۱۸ درصد کاهش 

و ۳۱ درصد رشد نشان می دهد.
۳ مجتمع مس سرچش��مه، مس سونگون و مس 
میدوک در مدت یاد ش��ده، ۲۷ میلیون و ۳۳۲ هزار 
و ۷۴۳ تن سنگ سولفیدی تولید کردند. این رقم در 
مدت مش��ابه سال گذشته، ۲۵ میلیون و ۱۴۹ هزار 
و ۹۶۰ تن بود که نش��ان دهنده افزایش ۹ درصدی 

تولید این محصول است.

رشد ۱۷۲ درصدی سود 
»کچاد« در ۶ ماه

ش��رکت صنعتی و معدنی چادرملو در گزارش ۶ 
ماهه خود توانست رشد چشمگیری در سود خالص 
ثبت کند به طوری که س��ود خالص شرکت نسبت 
به مدت مشابه ۱۷۲ درصد رشد داشت و در نهایت 
برای هر سهم مبلغ ۳۱۷ ریال سود شناسایی کرد.

ب��ه گزارش روابط عمومی چادرملو، این ش��رکت 
صنعتی و معدنی در گزارش ۶ ماهه توانس��ت رش��د 
چش��مگیری در س��ود خالص را ثبت کند به طوری 
که س��ود خالص شرکت نسبت به مدت مشابه ۱۷۲ 
درصد رش��د داشت و در نهایت برای هر سهم مبلغ 

۳۱۷ ریال سود شناسایی کرد.
این شرکت در دوره ۶ ماهه، مبلغ ۲۹۱۸۹ میلیارد 
ریال درآمد داشت که رشد آن نسبت به مدت مشابه 

۱۶۲ درصد ثبت شد.
ب��ه نس��بت ف��روش، بهای تمام ش��ده ش��رکت 
ه��م افزایش یاف��ت و مبلغ ۱۹۴۷۰میلی��ارد ریال 
ثبت ش��د که رش��د ۱۵۹ درصدی نس��بت به مدت 
مش��ابه دارد. س��ود ناخالص کچاد در دوره ۶ ماهه، 
۹۷۱۸میلیارد ریال است که نسبت به دوره گذشته 
رش��د ۱۶۸ درصدی دارد. س��ود عملیاتی شرکت، 
مبلغ ۹۸۴۹میلیارد ریال محقق شده که رشد ۱۶۴ 
درصدی را نسبت به مدت مشابه نشان می دهد و در 
پایان دوره ۶ ماهه، مبلغ ۱۰۶۰۸ میلیارد ریال سود 
خالص شناسایی شده است. رشد نرخ محصولات در 

۳ماه دوم سال، ملموس بوده است.

صادرات معدن و صنایع 
معدنی از ۵ میلیارد دلار 

عبور کرد
ارزش ص��ادرات بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی 
ایران در نیمه نخس��ت امس��ال با رشد ۹.۵درصد به 
۵.۱ میلی��ارد دلار رس��ید. به گزارش روابط عمومی 
ایمی��درو، س��هم زنجیره مع��دن از تجارت خارجی 
کش��ور در ۶ ماه نخس��ت امسال در مقایسه با مدت 
مش��ابه س��ال ۹۶، در حوزه ص��ادرات و واردات، به 
ترتیب ۲۲ و ۷.۵ درصد ثبت شده است. این گزارش 
می افزاید، در این مدت ۲.۵ میلیارد دلار فولاد صادر 
ش��د که از نظر وزنی با جه��ش ۲۰درصدی به ۵.۵ 
میلیون تن رسید. مس با ۴۸۲میلیون دلار صادرات 
رش��د ۳۳درصدی داش��ته و تمرکز بر صادرات کاتد 
به جای کنس��انتره دلیل کاهش وزن صادرات مس 
ب��وده اس��ت. بنابر این گ��زارش، س��یمان با ارزش 
۳۱۵ میلیون دلاری، رش��د ۳ درصدی در صادرات 
را ثب��ت ک��رد.  مجموع تناژ ص��ادرات بخش معدن 
ایران، منفی ۹.۶ درصد کاهش وزنی داش��ته است. 
دلیل این موضوع تمرکز مصرف بر داخل کش��ور و 
تغییر نیاز سنگ آهن چین از لحاظ عیار است. این 
گزارش می افزاید، ارزش واردات محصولات معدنی 
در مقایسه با سال گذشته کاهش چشمگیری داشته 
به طوری که میزان آن در نیمه نخس��ت امس��ال به 

حدود ۷۱۵ میلیارد دلار رسیده است.
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روی خط خبر

مجلس تمام قد پشت اجرای نقشه راه معدن ایستاده است
داریوش اسماعیلی در گفت وگوی اختصاصی با روزگار معدن: 

نماینده مردم فریمان در مجلس ش��ورای اس��امی گفت: شهرک 
گوگردی درحال حاضر یک نیاز قطعی و ضروری است که فرصت های 
س��رمایه گذاری جدی جدیدی در این زمینه وجود دارد، ما سالانه تا 

۷۰۰ هزار تن صادرات خام به چین داریم.
به گزارش ایس��نا، س��ید احس��ان قاضی زاده هاش��می، در جلسه 
ش��ورای برنامه ریزی و توس��عه استان خراس��ان رضوی، اظهار کرد: 
توس��عه همه جانبه و سند توسعه، سند توس��عه اجتماعی، فرهنگی 

و اقتصادی است. 
وی افزود: شاخص های جدیدی که نیاز است در سند توسعه داشته 

باشیم، مغفول واقع شده و نیازمند بازنگری، دقت جدید و مشارکت 
دستگاه های بیشتر است. دستگاه های فرهنگی، اجتماعی، آموزشی، 
زی��ارت و حوزه صداوس��یما، در این س��ند در نظر گرفته نش��ده اند. 
درحال حاضر باید نهادهای فرهنگی قوی داشته باشیم.  این نماینده 
مجلس شورای اسامی بیان کرد: خراسان رضوی، نسبت به وسعت 
و جمعیت، از بسیاری از استان های دیگر پوشش تصویری پایین تری 
دارد. ما استان مرزی هستیم اما پوشش مرزی قالب استان های مرزی 
غیر از خراس��ان و سیس��تان و بلوچس��تان کامل تر است. باید در این 
حوزه ها پیش بینی کامل تری انجام ش��ود.  قاضی زاده هاشمی گفت: 

در زمینه گردشگری باید به عنوان یک فرصت جدی برای خراسان، 
غی��ر از بح��ث زیارت، پروژه های جدی تعریف ش��ود. ما فرصت های 
گردش��گری قوی در سطح اس��تان داریم.  نماینده مردم فریمان در 
مجلس ش��ورای اسامی با بیان اینکه این سند، سند توسعه متوازن 
در تم��ام ابعاد نیس��ت، عن��وان کرد: اینکه ما بخواهی��م یک پروژه را 
همزمان از چند محل، پیش بینی و کل اهداف خود را فقط معطوف به 
۴پروژه کنیم، نگاه همه جانبه کاهش پیدا می کند. وی درباره شهرک 
گوگ��ردی، تصریح کرد: این ش��هرک درحال حاضر یک نیاز قطعی و 
ضروری اس��ت که فرصت های سرمایه گذاری جدی جدیدی در این 

زمینه وجود دارد. ما س��الانه تا ۷۰۰ هزار تن صادرات خام به چین 
داریم که می تواند در این مکان فرآوری ش��ود. یکی از پایه های دیگر 
نیز باید توجه ویژه به حوزه سنگان خواف به عنوان یک حوزه صنعتی 
و توس��عه باش��د. ۲ تا ۳حوزه صنعتی مادر در استان باید مورد توجه 
قرار گیرد.  این نماینده مجلس ش��ورای اس��امی ادامه داد: اگر تمام 
این موارد، مورد توجه قرار گیرد، می توان بیان کرد که س��ند توسعه 
حوزه محور شرق متوازن است، در غیر این صورت این سند به سازمان 
برنامه و بودجه ارس��ال می ش��ود و این سازمان سند را بیشتر از یک 

مکاتبه عادی و روتین همچون سایر مکاتبات قلمداد نخواهد کرد.

قاضی زاده هاشمی خبر داد: صادرات خام ۷۰۰ هزار تن گوگرد در سال به چین

محبوبهناطق
ویکی پدی��ا او را این گونه معرفی کرده اس��ت: نماینده مردم خرامه، 
سروس��تان و کوار در دوره های نهم و دهم مجلس ش��ورای اسامی و 

استاد زمین شناسی دانشگاه تهران. 

وی متولد روستای س��جل آباد شهرستان خرامه است و در انتخابات 
سال ۱۳۹۰ به عنوان نماینده مردم خرامه، سروستان و کوار به مجلس 
راه یافت. وی برای دومین بار نیز در انتخابات ۷ اس��فند ۹۴ به مجلس 
راه یافت. داریوش اس��ماعیلی، نماینده دوره نهم و دهم مجلس شورای 

اس��امی، رئیس دبیرخان��ه تعامل دولت و مجل��س در بخش معدن و 
صنایع معدنی، رئیس کمیته معدن و صنایع معدنی کمیس��یون صنایع 
و معادن مجلس بوده و به تازگی رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن 

ایران شده است. 

در نخس��تین روز کاری پس از گرفتن حکم خود از 
دست رئیس جمهوری، به عنوان ریاست سازمان نظام 
مهندسی معدن، او را در محل سازمان نظام مهندسی 
و در یک نشس��ت صمیمانه با نادعلی اسماعیلی دهج 
رئیس پیشین این سازمان دیدم. هنوز ترجیح می دهد 
درباره نقش��ه راه مع��دن در جایگاه رئی��س دبیرخانه 
تعام��ل دولت و مجل��س صحبت کند و دیدگاه خود را 
در مقام رئیس سازمان نظام مهندسی معدن به زمانی 

دیگر موکول کند. این گفت وگو را می خوانید.
ب�هعن�وانرئیسکمیتهمعادنکمیس�یون�

صنای�عومع�ادنمجل�سش�ورایاس�امیو
همچنی�نرئیسدبیرخانهتعاملمجلسودولت
ک�هوظیفهتدویننقش�هراهمعدن�یرابهعهده
داش�تهاید،گزینهمطلوبیبرایریاستسازمان
نظاممهندس�یمعدنایرانبهش�مارمیروید.
چگونهروندانتخابش�مادراینس�متش�کل

گرفتوچقدرطولکشید؟
دوش��نبه هفته گذشته با رای به اجماع و اتفاق آرای 
شورای مرکزی نظام مهندسی معدن و با تایید هر ۱۰ 
نفر اعضای این ش��ورا بر اساس قانون دو نفر را انتخاب 
و ب��ه وزیر صنعت، معدن و تج��ارت معرفی کردند که 
یکی بنده بودم و شخص دیگر دوستم دکتر حمیدیان 
بودند. وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز با حق انتخابی 
که داش��تند م��ن را به عن��وان رئیس س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن به ریاست جمهوری معرفی کردند و 
روز پنجش��نبه هم دکتر روحانی طی حکمی سه ساله 
ریاست نظام مهندسی معدن ایران را به بنده سپردند. 
همین جا لازم است از اعضای هیات مدیره  سازمان های 
نظام مهندسی استان ها که تیرماه مرا به عنوان یکی از 
اعضای ش��ورای مرکزی به وزیر محترم صنعت، معدن 
و تجارت پیش��نهاد دادند، تش��کر کن��م. در وهله دوم 
نیز از آقای ش��ریعتمداری به خاطر حسن اعتمادشان 
تش��کر می کنم که به عنوان عضو ش��ورای مرکزی مرا 
پذیرفتند. در وهله س��وم از دکت��ر واعظی رئیس نهاد 
ریاس��ت جمهوری تش��کر ویژه می کنم که ۳ روز پس 
از دریاف��ت نام��ه وزیر صنعت، مع��دن و تجارت و روز 

پنجشنبه حکم اینجانب اباغ و رسانه ای شد.
در فرصتی مناس��ب با شما و رسانه های دیگر درباره 
برنامه های نظام مهندسی معدن مصاحبه خواهم کرد 
ام��ا خاصه عرض می کن��م که برنام��ه ای درازمدت، 
میان م��دت و کوتاه مدت را برای نظام مهندس��ی تهیه 
کرده ایم و به تصویب ش��ورای مرکزی خواهیم رس��اند 
تا در برنامه ای ۵ ساله شبیه نقشه راه معدن، برنامه ای 
مدون داش��ته باشیم که چه مسیری را باید طی کند و 

چه نقاطی را باید هدف گذاری کند. 
آخرینوضعیتنقش�هراهمعدنکهازسوی�

وزی�رصنع�ت،مع�دنوتج�ارتهماباغش�د
چیستوبهسازمانهااعامشدهاستیاخیر؟

افزون بر یک هزار س��اعت نفر، در تدوین این نقش��ه 
وقت گذاش��تند و نظ��ر صاحب نظ��ران بخش معدن، 
رئیس��ان بیش از ۱۵ تشکل مردم نهاد معدن و صنایع 
معدنی، ۵ معاون س��ازمان زمین شناس��ی، معاون امور 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت، س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدن��ی )ایمیدرو(، معاون برنامه ریزی وزارتخانه آقای 
رحمانی و معاون هماهنگی و امور استان ها و پشتیبانی 
آقای الفتی را جویا شدیم. همچنین در مجلس شورای 
اس��امی، نظ��ر بی��ش از ۴۰  نماینده اع��م از اعضای 
کمیس��یون صنای��ع و معادن به وی��ژه کمیته معدن و 
صنایع معدنی، اعضای هیات رئیس��ه فراکسیون معدن 
و صنایع معدنی مجلس ش��ورای اس��امی و رئیس��ان 
۴ کمیس��یون صنایع و معادن کمیس��یون اقتصادی، 
کمیس��یون برنامه و بودجه، کمیس��یون ویژه اصل ۴۴ 
و حمایت از تولید و تعدادی از نمایندگان عاقه مند از 
جمله هیات رئیسه در تدوین نقشه راه معدن، دخالت 
داشت. پایه کار نیز از ایمیدرو شروع شد و در جلسات 
متع��دد به تایید آقای ش��ریعتمداری رس��ید و در ۲۵ 
ش��هریور امسال این نقش��ه به طور رسمی به رئیسان 

سازمان های استان ها اباغ شد. 
نقش�هراهمعدندرچندبندتدوینش�دهو�

رویکردعمدهمحتوایآنچیست؟
این نقشه در ۷۲ بند و ۴ راهبرد اساسی تدوین شده 
است. جدا از مقدمه  تفصیلی و پیش بینی هایی که برای 
برخی عناصر مهم معدنی شده است، برای هر بند این 
نقشه یک مسئول اجرا و پیگیری در نظر گرفته شده و 
ستونی به نام همکاران هر بند تعیین شده  است. به طور 
عمده ۴راهبرد اساس��ی دارد که یک راهبرد به توسعه 

اکتش��اف و تامین پایدار اطاعات پایه ناظر است و ۱۰ 
بند از ۷۲ بند، مربوط به این راهبرد است.

راهب��رد دوم، مربوط به بهبود فضای کس��ب و کار و 
رش��د تولید در معدن اس��ت که بند ۱۱ تا ۵۲ را شامل 
می ش��ود و در حقیقت ۴۱ بن��د به آن اختصاص یافته 
اس��ت. ی��ک راهبرد دیگر نی��ز بر افزای��ش بهره وری، 
بازس��ازی و نوس��ازی دیده ش��ده که از بند ۵۳ تا ۶۰ 

را شامل می شود.
چهارمی��ن راهب��رد ه��م ب��ر توس��عه پژوهش های 
کارب��ردی، صنایع دانش بنیان و ارتقای فناوری نظارت 

دارد و از بند ۶۱ تا ۷۲ را شامل می شود.
اجرای�یش�دنای�نبندهاونظ�ارتبرآن�

چگونهانجاممیشود؟
۱.در صفح��ه ۹ نقش��ه راه مع��دن، عنوان��ی ب��ه نام 
طراح��ی نظام عملیاتی کردن نقش��ه راه معدنی داریم 
که خود شامل ۶ بند است. نخستین بند، اولویت بندی 
سیاس��ت های در نظر گرفته شده از سوی معاونت های 

مربوط به وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
۲. تدوین برنامه های عملیاتی و ارائه زمان بندی برای 
محقق ش��دن هر کدام از سیاس��ت های در نظر گرفته 
ش��ده از سوی معاونت هاست. مثا اقدام و چابک سازی 
به عن��وان یکی از برنامه های معاونت ها ممکن اس��ت 
مطرح ش��ود که بر اس��اس این بند ای��ن معاونت باید 
برنامه خود و زمانبندی اجرای آن را به دبیرخانه نقشه 

راه اطاع دهد.
۳- مش��خص شدن تکالیف س��ایر نهادهای دولتی 
مانند سازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصاد و دارایی، 
بانک مرکزی، س��ازمان حفاظت محیط زیست، وزارت 
نیرو، سازمان ملی استاندارد و... در قبال نقشه راه معدن 
اس��ت که در صورت لزوم تصمیمات به تصویب هیات 

وزیران نیز می رسد.
و  معاونت ه��ا  س��ایر  وظای��ف  شفاف س��ازی   -۴
سازمان های تابع وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
۵- ای��ن بند ناظر بر طراحی نظ��ام ارزیابی عملکرد 
برنامه های تدوین شده، پیاده سازی و ارزیابی آن است.

۶- بند ۶ نیز مبتنی بر تش��کیل کمیته ای به منظور 
بررس��ی تاثیر تحریم ها و نح��وه مقابله با آن در اجرای 
نقش��ه راه معدنی است و در صورت لزوم در سیاست ها 

بازنگری می شود. 
نقش�هراهمع�دنازچهتاریخ�یعملیاتی�

میشود؟
نظارت بر نقشه راه بر اساس پاراگراف آخر نامه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت این است که مسئولیت اجرای 
نظارت بر عهده دبیرخانه تعامل دولت و مجلس شورای 
اس��امی اس��ت و بنده رئیس آن هستم. بر اساس نامه 
آقای شریعتمداری، بندهای مرتبط با هر معاونت را در 
نقش��ه راه معدنی، جدا و در نامه ای به معاونت مربوط 

ارس��ال کردیم و از آنها خواس��تیم تا پایان مهر، برنامه 
خود را به ما اعام کنند. نخستین هفته آبان، جلسه ای 
ب��ا ۵ معاون��ت عملیاتی وزارتخانه در نقش��ه راه معدن 
برگ��زار خواهیم ک��رد و از نمایندگان بخش خصوصی 
نی��ز دعوت می کنیم وارد فاز اجرایی نقش��ه راه معدن 
شوند. بنابراین پیش بینی می کنم ابتدای آذر نقشه راه 

معدن عملیاتی شود. 
اش�ارهکردیدازنمایندگانبخشخصوصی�

دعوتکردید.میتوانیدتشکلآنهارانامببرید؟
س��عی کردی��م از نماین��دگان بخ��ش خصوص��ی 
در تدوین نقش��ه راه معدن اس��تفاده کنی��م و از تمام 
تش��کل های بخش خصوصی دعوت ب��ه عمل آوردیم. 
بخ��ش خصوصی به اتاق بازرگانی ایران مرتبط اس��ت. 
رئیس کمیسیون معادن اتاق بازرگانی را به نمایندگی 
از تعدادی از خصوصی ها دعوت کردیم که در جلسات 
ما حضور داشتند. از طرف دیگر تعدادی از معدنکاران 
در قال��ب خانه معدن هس��تند که رئیس این تش��کل 
در جلس��ات نقش��ه راه معدن حضور داش��ت. به طور 
متفرق��ه هم از بخش خصوصی دعوت کردیم و رئیس 
کمیس��یون معدن خانه اقتصاد ای��ران، رئیس انجمن 
زمین شناسی کش��ور، رئیس انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان س��نگ آهن، رئیس بخش معدن مرکز 
پژوهش های مجلس ش��ورای اسامی، رئیس سازمان 
نظام مهندس��ی معدن و همچنین مدیرعامل صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی حضور داشتند 

و در جلسات آتی نیز حضور خواهند داشت.
ب�اتوجهبهقان�ونمنعبکارگی�ریمدیران�

بازنشستهدرس�طحمعاونانوزیرانوتغییردر
س�طحمعاونانوحتیوزیر،آیندهاجراییشدن

نقشهراهمعدنچهخواهدشد؟
این نقشه اجرایی خواهد شد زیرا آقایان کرباسیان و 
شریعتمداری به عنوان شخص حقیقی در این جلسات 
بودند و رفتن آنها تاثیری در اجرای اس��تراتژی معدن 
نخواهد داش��ت و نباید داشته باش��د. از طرف دیگر ۵ 
معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت در تمام جلسات 
تدوین نقش��ه راه حضور داشتند و این برنامه برآمده از 
دبیرخانه تعامل دولت و مجلس شورای اسامی است. 
حال پرس��ش این اس��ت که آیا در صورت تغییر وزیر، 
وزیر آینده مقید به انجام این نقش��ه خواهد بود؟ ما بنا 
را بر این می گذاریم که وزارتخانه، برنامه محور اس��ت و 
نامزد معرفی ش��ده به مجل��س باید در برنامه هایی که 
به مجلس ارائه می کند به نقش��ه راه معدنی هم توجه 
کند. فراکسیون معدن مجلس ۱۱۴ عضو دارد و تعداد 
زیادی از نمایندگان، عضو این فراکس��یون هس��تند و 
اگر نقش��ه راه معدن در برنامه ه��ای وزیر جدید جایی 
نداشته باشد نمی تواند رای اعتماد بگیرد. البته ممکن 
است انتقادها و نظرهایی داشته باشد که لحاظ می شود 

و ایرادی ندارد اما نقشه راه معدنی برنامه ای نیست که 
بتوان آن را نادیده گرفت.

مجل��س به جد ب��ه دنبال اجرای نقش��ه راه معدنی 
اس��ت و از سطح کمیسیون گذشته است. در جلسه ای 
ک��ه خدمت آقای لاریجانی رس��یدم گزارش را به طور 
مکت��وب ارائه کردم و ایش��ان را در جریان برنامه های 
آن قرار دادم. در حاش��یه این برنامه نوشتند که: جناب 
آقای اس��ماعیلی، صمیمانه از شما سپاسگزارم که کار 
بس��یارخوب و س��نجیده ای انج��ام داده ای��د و از تمام 
کس��انی که در این پروژه فعال هستند تشکر می کنم. 
بهتر است برنامه زمانبندی اقدامات هر بخش مشخص 
ش��ود و مکانیس��می برای پیگیری و نظارت بر اجرای 

آن تعبیه شود.
مجل��س تمام قد پش��ت اج��رای نقش��ه راه معدن 
ایستاده است. با آقای واعظی مسئول دفتر نهاد ریاست 
جمهوری درباره نقشه راه معدن صحبت کردم. ایشان 
اب��راز خوش��حالی کردند و قول هم��کاری دادند. آقای 
دکتر نوبخت، رئیس س��ازمان برنام��ه و بودجه نیز در 
جریان تهیه نقش��ه راه معدن هس��تند و ابراز رضایت 
ک��رده و قول همکاری داده اند. تا این لحظه این برنامه 
در هیچ کجا با مشکل و ناکامی برخورد نکرده است. به 
همین دلیل به اجرایی شدن این نقشه بسیار امیدوارم و 

معتقدم انقابی در این بخش ایجاد خواهد شد. 
مهمترینبندهاینقشهراهمعدنیچیستو�

برچهچیزیتاکیددارد؟
حرفم را در این باره که نقش��ه راه معدن تاثیر بسیار 
خوبی بر این بخش می گذارد، مس��تند به یکی دو بند 
آن می کنم تا بهتر و با ذکر مصادیق متوجه ش��وید که 
این نقشه تا چه حد می تواند برای بخش معدن و صنایع 
معدنی موثر باش��د.  در بخش اکتش��اف و بند ۹ درآمد 
بسیار مطلوبی در نظر گرفته شده که شامل تخصیص 
۳۰ درص��د اعتب��ارات م��اده ۴۳ قانون برنامه شش��م 
توسعه است. این مورد امسال اباغ شده که ۳۰ درصد 
رق��م ۸۰۰ میلیارد تومانی اس��ت. همچنین ۳۰ درصد 
درآمدهای داخلی و اختصاصی س��ازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی و  ۲۰ درصد درآمدهای عملیاتی 
ایمیدرو و ش��رکت های تابع مانند شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی، سنگان و.... به اکتشافات معدنی اختصاص 

می یابد.
 به نظر می رس��د رقمی ح��دود ۵۰۰ میلیارد تومان 
ب��رای اکتش��افات اختص��اص یابد و ب��ه حکم همین 
درآم��د، معتق��دم انقاب��ی را در ای��ن بخش ش��اهد 
خواهی��م ب��ود.  دیگر بندهای مهمی که در نقش��ه راه 
 معدنی تصویب ش��ده اند، به توس��عه اکتش��اف تاکید 

می کنند. 
در همی��ن راس��تا ج��دا ک��ردن حد و م��رز وظایف 
س��ازمان های زمین شناس��ی و ایمی��درو از مهم ترین 

دستاوردهای این نقشه است، به نحوی که بر اساس این 
نقشه، تمام امور حاکمیتی اکتشاف از جمله شناسایی 
و پیجویی در وظایف س��ازمان زمین شناسی گنجانده 
ش��ده و اطاعات ناش��ی از این عملیات باید به صورت 
برخط و آناین بدون هیچ هزینه ای در اختیار همگان 
قرار گیرد. در این بخش حضور ایمیدرو و سازمان های 

تابع از جمله شرکت تهیه و تولید ممنوع است.
  در مقابل، سازمان زمین شناسی از هرگونه مداخله 
و ورود به اکتش��افات عمومی منع ش��ده است، مگر در 
مواردی که از سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت تایید 
ش��ده باش��د. ایمیدرو نیز در صورت اس��تقبال نکردن 
بخش خصوصی، اکتش��افات تفصیلی و نیمه تفصیلی 
را انج��ام خواهد داد.  البته بخش خصوصی در صورتی 
که مایل باش��د می تواند در هر مرحله ای از شناسایی و 
پیجویی تا اکتش��افات تفصیل��ی و نیمه تفصیلی ورود 
کند و در صورت تمایل نداشتن، سازمان زمین شناسی 
یا ایمیدرو مداخله خواهند کرد. دیگر بند مهم نقش��ه 
راه معدن به توسعه پژوهش های کاربردی نظر دارد. از 
آنجا که در زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
چند مرکز آزمایش��گاه و مرک��ز تحقیقات وجود دارد، 
مقرر شده که تمام این مراکز تحت یک مدیریت واحد 
قرار گرفته و مدیریت یکپارچه تجهیزات آزمایشگاهی 
و تحقیقاتی مراکز وابس��ته به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به صورت شبکه ای انجام وظیفه کند. همچنین 
ارتقای این مراکز در س��طح بین المللی در دس��تور کار 
ق��رار دارد چراک��ه به عنوان مث��ال در صورتی که یک 
دانش��گاه بخواهد طی یک پروژه، موادی را آنالیز کند 
نتیج��ه تحقیقات��ش در مراکز بین الملل��ی مورد قبول 

نیست.
ت�اچهح�دبخشخصوص�یازایننقش�ه�

خوشنودوراضیاست؟
نه تنها س��تاد تدوین نقش��ه راه مع��دن، نظر بخش 
خصوصی را جویا ش��ده بلکه آنها در جلس��ات تدوین 
این نقشه حضور داشتند و به همین دلیل از این برنامه 
حمایت می کنند. حرفم را مستند به چند بند می کنم. 
یک بند به فضای کس��ب و کار توجه کرده اس��ت. ماده 
۳۵ قان��ون رفع موانع رقابت پذیر تولید درباره واگذاری 
تمام معادنی که پروانه بهره برداری آنها به نام وزارتخانه 
)ایمیدرو( اس��ت باید اجرا ش��ود یا استخراج و فروش 
م��واد معدنی از س��وی بخش خصوص��ی انجام گیرد و 
برون س��پاری ش��ود.  اگر همین بند به طور کامل اجرا 
ش��ود در مدت ۴ سال وزارتخانه و در راس آن ایمیدرو 
نباید تصدی هیچ معدنی را داش��ته باش��د. این آرزوی 
بخش خصوصی اس��ت که بتواند در این بخش ها ورود 
کن��د. از ای��ن رو نه تنها نقش��ه راه مع��دن نظر بخش 
خصوصی را جویا شده بلکه در تدوین این نقشه دست 
داشته و به همین دلیل از این برنامه حمایت می کند.
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1  بخش��ی از حرف هایم را از یادداشتی که در شماره ۲۸۳۳ 
روزنامه دنیای اقتصاد به تاریخ ۱۳۹۱/۱۰/۲۵ با عنوان »س��نگدل 
باشید و خود را هرس کنید« در روزگاری که استاد و عزیز همکاران 
دنیای اقتصاد بودیم به عینه نقل می کنم، شاید برای آنها هم درس 
عبرتی باشد. »در اوایل دهه ۷۰ که معاونت مطبوعاتی تهران بزرگ 
را بر عهده گرفتم با دوس��تان بس��یاری از اهالی مطبوعات درباره 
تخصصی ش��دن حوزه های گوناگون رسانه ای گپ و گفت داشتیم 
و با مرحوم بورقانی عزیز که مسئولیت بالاتری در حوزه مطبوعات 
ایران داش��تند، این بحث را به جدل همیش��گی خود تبدیل کرده 
بودیم که ایش��ان هم با اماواگرهایی موافق تخصصی ش��دن حوزه 
مطبوع��ات بودند. من اعتقاد داش��تم و دارم که مطبوعات باید به 
حوزه هایی کوچک تر از دس��ته بندی های متداول مانند اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی، هنری، ادبی، سیاسی، ورزشی و امثالهم تقسیم 
شوند. نشریه ها باید برای مخاطب خاص تری منتشر شوند. نشریه 
اقتصادی می تواند بانکی یا بورس یا بیمه یا... باشد؛ در حوزه ورزش 
یک��ی می تواند برای فوتبال و دیگری برای کش��تی؛ در حوزه هنر 
یکی برای تئاتر و دیگری برای س��ینما؛ در ادبیات یکی برای شعر 
و دیگری برای قصه و همین گونه در حوزه های گوناگون می توانیم 
نش��ریه هایی تخصصی منتش��ر کنیم تا هر علاقه مندی بتواند در 
همان ح��وزه خاص خود، یار خویش را در آغ��وش بگیرد. البته با 
همین نگاه تک وتوک ش��مع هایی روشن ش��د که امروز بیشتر اما 
هنوز راه زیادی باقی مانده اس��ت. در آغاز دهه ۸۰ که مس��ئولیت 
شورای روابط عمومی های نظام بانکی کشور را برعهده گرفتم، بارها 
به دوس��تان روابط عمومی بانک ها و یکی، دو روزنامه اقتصادی که 
تازه شروع به کار کرده بودند و دبیران اقتصادی روزنامه های یومیه 
توصیه می کردم با کمک اس��تادان رشته اقتصاد و دست اندرکاران 
باتجربه بانک ها و بیمه ها و بورس و بازار در مرحله نخست به رشد 
کمی مطبوعات اقتصادی و بعد کیفی کمک کنند که بس��یاری از 
روابط عمومی های بانک ها از کمک دریغ نکردند. اطمینان داشتم 
که جامعه نیازمند نش��ریه های تخصصی اس��ت و خودم آن را در 
حوزه اقتصاد و نظام بانکی حس می کردم. با بازنشس��تگی، تلاش 
کردم با انتش��ار روزنامه ها و مجله های��ی در این حوزه گام اجرایی 
بردارم و در کنار دوس��تانی قرار گرفت��م که »اقتصادی پویا« را در 
»صبح اقتصاد« جامعه ایران می خواس��تند و »هدف اقتصاد« را در 
»میعاد اقتصادی« می دانس��تند و برای »عص��ر اقتصاد«، »جهان 
اقتصادی« آرزو می کردند تا »دنیای اقتصادی« س��الم و قدرتمند 
متولد شود. شماره صفر روزنامه های اقتصادی بسیاری مانند صبح 
اقتصاد، میعاد اقتصاد، اقتصاد پویا، نگین اقتصاد، روزگار اقتصاد و... 
با یادداشتی از من متولد شده و در نشریه های بانک های بسیاری، 
رد پایی از خود گذاشته ام. اجرای برنامه های تلویزیونی مانند رشد 
و توس��عه، مسیر توسعه، نفت و توسعه، پرتو، ایران ۱۴۰۴، اقتصاد 
ای��ران و... در کنار فعالیت  در مطبوع��ات اقتصادی، به دلیل همان 
اعتقادی بوده که به ضرورت تخصصی ش��دن رس��انه ها داش��تم و 
دارم. در سال های آغازین دهه ۹۰ با انتشار ده ها روزنامه و مجله و 
سایت اقتصادی، آرزوی دهه ۷۰ ما از نظر کمی برآورده شده است؛ 
هرچند هنوز هم تخصص می تواند در حوزه های کوچک تر خودش 

را بهتر نمایش دهد و...«
بله؛ همان طور که ملاحظه می کنید ۲۰ س��ال اس��ت که حقیر 
از تخصصی ش��دن رس��انه ها حرف می زنم و همه تلاش خود را در 
حوزه دانش��گاهی و اجرا بر تخصصی ش��دن نشریه ها گذاشته ام تا 
ش��اید مطبوعات ش��رایط بهتری پیدا کنند و بدیهی است که در 
موسسه مطبوعاتی  نیز تخصصی شدن روزنامه ها نخستین 

هدف ما بوده است.
2 آنچ��ه امروز نگران��ی را افزایش می ده��د، بحث کیفی این 
نشریه ها است. کپی کردن خبرهای خبرگزاری ها با تیراژ محدود، 
نش��انه مناس��بی نیس��ت. جای تحلیل و یادداش��ت کارشناسان 
و متخصص��ان در اغل��ب این نش��ریه ها و روزنامه ها خالی اس��ت. 
رس��انه های اقتصادی بای��د وضعیت مالی مردم را نش��انه بگیرند، 
بای��د در اوضاع  و احوال جامعه تاثیرگذار باش��ند، باید وزیر اقتصاد 
و رئیس جمه��وری و نماینده مجلس و مدی��ران بانک ها و بیمه ها 
و بورس و دس��ت اندرکاران بازار و... هرروز صبح مش��تاقانه روزنامه 
را بگش��ایند و رهنمودی از اهل اقتصاد و اندیش��مندان این حوزه 
کس��ب کنند و تجربه ای بیندوزند. باید همه روزنامه های تخصصی 
مخاطب خاص خود را پیدا کنند؛ اهالی سینما و علاقه مندان هنر 
هفتم باید مجله و روزنامه س��ینمایی مورد نظ��ر خود را پیگیری 
کنند، علاقه مندان فوتبال نشریه فوتبال، تئاتری ها رسانه نمایشی 
و صنعتگران هم رس��انه  های خاص خود را داش��ته باش��ند. حتی 
احزاب سیاس��ی باید با تابلوی حزب، رس��انه حزبی خود را منتشر 
کنند تا موضع گیری آنها مشخص و معلوم باشد. روزگار بازار درهم 
میوه و تره بار ش��هرداری به پایان رسیده و هرکس باید تلاش کند 
میوه های درش��ت تر و بهت��ر را زیر نور لامپ در معرض تماش��ای 
مش��تریان قرار دهد و حق انتخاب برای مردم قائل ش��ود. انتش��ار 
روزنامه های مس��تقل و باکیفیت»گس��ترش صنعت«، »گسترش 
معدن«، »گسترش تجارت« و  در همین راستا بوده است.
3  وقتی قرار باشد زیر لامپ قرار بگیریم باید دست از )کپی-

پیس��ت( و دزدی مطال��ب از نش��ریه ها و خبرگزاری های داخلی و 
خارجی برداریم، باید با اس��تفاده از نیروی انسانی ماهر و خبرنگار 
ورزی��ده به س��مت تولی��د حرکت کنی��م؛ کاری که در موسس��ه 

 در ۵ س��ال گذشته انجام ش��د و امروز بیش از ۹۰ درصد 
مطالب روزنامه های موسس��ه مطبوعاتی  به شهادت اوراق 
منتشرشده و آمار وزارت ارشاد تولیدی هستند و هر روز صبح منبع 
ده ها سایت و کارشناس قرار می گیرند و مسئولان صنعت، معدن و 

تجارت باید قدردان این تلاش رسانه ای باشند.
 ، 4  به نظ��ر دس��ت اندرکاران موسس��ه مطبوعات��ی 
روزگار انتش��ار فقط یک نش��ریه ازسوی یک موسسه به سر آمده و 
براساس سیاست های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تنها راه بقای 
روزنامه نگاری آینده در بنگاه داری و بهره وری بیشتر دست اندرکاران 
یک موسس��ه مطبوعاتی اس��ت. باتوجه به این سیاس��ت، موسسه 
مطبوعاتی  انتش��ار ۴ روزنامه و ی��ک پایگاه خبری و ده ها 
ویژه نامه و ایجاد مرکز توزیع و اش��تراک را در دستور کار خود قرار 
داد و بیش از ۵۰ روزنامه و مجله دیگر را نیز با ش��یوه های مناسب 
و س��الم توزیع کرد و همکاری در انتش��ار را برای تعداد بیش��تری 

روزنامه برعهده گرفت.
5  شناس��ایی بازار هدف مهم ترین وظیفه یک رس��انه است. 
بعض��ی از موضوعات مخاطب خاص دارند و باید در توزیعی خاص 
پخش ش��وند. در ط��ول تاریخ مطبوعات ایران و کش��ف معادن و 
صنایع معدنی ایران، هرگز روزنامه خاص برای این حوزه منتش��ر 
نش��ده بود و فقط خبرهای پراکنده ای گاه��ی این ور و آن ور چاپ 
می ش��د. بع��د از تأکیدات رهبر معظم انقلاب و ریاس��ت جمهوری 
بر توجه بیش��تر به بخش مع��دن و صنایع معدنی به عنوان دومین 
ذخیره و ثروت کشور بعد از نفت و گاز، موسسه مطبوعاتی  
با اس��تفاده از خبرنگاران زبده، نخستین صفحات تخصصی معدن 
و صنای��ع معدن��ی را در ۴ صفحه، ۸ صفحه و ۱۶ صفحه منتش��ر 
کرد و در طول این ۵ س��ال با کمک س��ازمان ایمی��درو به عنوان 
سازمان تخصصی و مادر در حوزه معادن و صنایع معدنی، کارنامه 
درخشانی از فعالیت و تلاش را به ثبت رساند و آرشیوی ماندگار از 
چند میلیون کلمه و عکس را برای همیش��ه تاریخ فراهم کرد. این 
کار سترگ بدون حمایت بخش معادن و صنایع معدنی امکان پذیر 
نبود و نیست. انتشار »گس��ترش معدن« و »روزگار معدن« باعث 
ش��د در این چند سال، ده ها نشریه و سایت و پایگاه خبری معدن 
متولد شود و افکار عمومی با این بخش از ثروت پنهان کشور بیشتر 
آشنا شوند. بدیهی است خریدار رسانه معدن و اصطلاحات معدنی 
مانند گندله و کنسانتره، مردم عادی کوچه و بازار نمی توانند باشند 
و یکی از مهم ترین مسئولیت های اجتماعی شرکت ها )CSR( آشنا 

کردن افکار عمومی با فعالیت های ذی ربط از طریق رسانه   است.
6  انتش��ار روزنامه در حوزه صنعت، تج��ارت، معدن، خودرو، 
نمایش��گاه، گردشگری، ش��هرک های صنعتی و امثالهم در همین 
راس��تا بوده اس��ت. بدون شک آنچه موسس��ه مطبوعاتی  
برای حوزه های بزرگ صنعت، معدن، تجارت، خودروسازی، فولاد، 
ش��هرک های صنعتی و صنایع کوچک و بزرگ انجام داده بر هیچ 
قاضی منصفی پوش��یده نیس��ت؛ هرچند حکایت امروز موسس��ه 
مطبوعاتی  با احضار چند چهره شاخص که به ساخت وساز 
در مناطق زلزله زده مشغولند بی شباهت نیست. به جای قدردانی از 
تلاش در راستای معرفی بخش های فراموش شده صنعت، معدن و 
تجارت مورد هج��وم کینه توزی های ناجوانمردانه و بی خردانه قرار 
گرفته ایم. البته قدردان حمایت های بی دریغ وزیر پیشین صنعت، 
معدن و تجارت و دلگرمی کلامی و نوشتاری وزیر فعلی و معاونان 

محترم شان نیز هستیم.
7  در ش��ماره نخس��تین )۱۳ تیر ۹۳( و شماره ۱۰۰۰ به طور 
مفصل درباره شرایط انتش��ار روزنامه  و شیوه شکل گیری 
و واگذاری موسس��ه  توضیحات مکرر داده ام که در سایت 
روزنامه برای اهل کنجکاوی قابل خواندن اس��ت اما به طور خلاصه 
می گویم که روزنامه  عمر ۵ س��اله ای دارد با پیش��ینه ۲۵ 
س��اله روزنامه گسترش صنعت که در س��ال ۱۳۹۲ با دستور وزیر 
وقت صنعت، معدن و تجارت با تیراژ کمتر از هزار نس��خه تعطیل 
ش��د. روزنامه  با گرفتن پروانه جدید و اس��م جدید در ۱۷ 
مرداد ۱۳۹۳ متولد شد و از شماره اول تا امروز هیچ ریالی از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با هر عنوان دریافت نکرده و این وزارتخانه 
بده��ی چندصدمیلیون تومانی بابت خریداری نس��خه های روزانه 

روزنامه و آگهی های ارس��الی به موسسه  دارد. البته وزارت 
ارش��اد هم در ۳ س��ال هیچ گونه یارانه ای به  با بهانه اینکه 
ش��اید از وزارت صنعت، معدن و تجارت کمک می گیرد، نپرداخت 
و درعمل موسسه  چوب دو سر طلا بین این دو وزارتخانه 
معزز ش��د. در دوره جدید تلاش ش��د بدهی های سنگین روزنامه 
در دوران گذش��ته پرداخت شود و هرگونه پرداخت از سازمان های 
مرتب��ط مربوط به بدهی های گذش��ته یا درج آگه��ی و گزارش و 
رپورتاژ بوده که بارها ازس��وی ذی حساب این وزارتخانه مورد تایید 
قرار گرفته و ازس��وی دو نهاد مهم کش��ور یعنی سازمان بازرسی و 
وزارت اطلاعات بررسی و گزارش  شده است. روابط عمومی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نیز در یک س��ال گذش��ته ۲ بار اطلاعیه 
داده که ارتباطی با روزنامه  ندارد و ما هر ۲ بار، نخس��تین 

روزنامه ای بوده ایم که این اطلاعیه را به رایگان چاپ کرده ایم.
8  پس مش��کل چیست؟ تمامی مطبوعات کشور به دو شکل 
حقیق��ی و حقوق��ی اداره می ش��وند. موسس��ه های حقوقی مانند 
همشهری، ش��هروند، جام جم، اطلاعات، کیهان و چندتایی دیگر 
یا از منابع خاص س��ازمان ها یا منابع عمومی بهره مند می ش��وند و 
سایر روزنامه ها و نشریه های حقیقی هم متعلق به افراد و اشخاص 
دارای امتیاز هستند که بعضی از آنها هم در سال های اخیر موسسه 
تشکیل داده اند. درواقع تا امروز شکل سومی برای مطبوعات وجود 
نداش��ته و شاید همه مش��کلات از همین نکته برای رقیبان ایجاد 

 شده باشد.
9  موسسه مطبوعاتی  »نخستین موسسه مطبوعاتی 
س��هامداری« بعد از طی مراحل قانونی متولد ش��د. این راه سخت 
ب��ا مش��کلات حقوق��ی و اداری به کمک هیات مؤس��س و وزارت 
ارش��اد هموار شد و برای نخس��تین بار همه کارکنان و خبرنگاران 
و گزارش��گران و عکاس��ان و طراحان در یک موسس��ه مطبوعاتی 
دارای س��هم ش��دند و نزدیک صد س��هامدار صاحبان این روزنامه 
و موسس��ه هستند و شاید همین روش که می تواند الگوی مناسب 
برای واگذاری چند موسس��ه مطبوعاتی دیگر به کارکنان باش��د، 

بزرگ ترین عامل ایجاد حسادت و غرض ورزی ها شد.
10  بدیهی است مدل سهامداری این امکان را برای سهامداران 
و کارکنان به وجود م��ی آورد که هر وقت مایل بودند مدیرعامل را 
عزل و فرد دیگری را جایگزین کنند؛ ضمن آنکه هرچه دس��تاورد 
مالی حاصل و هرگونه یارانه دولتی یا حمایتی دریافت ش��ود، وارد 
ش��بکه مالی می ش��ود و همه ذی نفع آن خواهند بود. این روش با 
آنچه در حال  حاضر در سایر مطبوعات حقیقی و حقوقی در جریان 
است، به طور کامل متفاوت است و باعث ایجاد پرسش برای صدها 
خبرنگاری شده که نشریه ها با تلاش آنها منتشر می شوند اما سود 
حاص��ل را فقط یک نفر می ب��رد؛ به ویژه آنهایی که در س��ال های 
گذش��ته از یارانه ه��ای میلیارد تومانی و میلی��ون دلاری بهره مند 
شده اند که فهرست آنها در سایت وزارت ارشاد قابل ملاحظه است 
و هرگز ریالی از این یارانه های هنگفت را به کارکنان و خبرنگاران 

نپرداخته اند.
11  بهتر است آنهایی که به دنبال شفاف سازی درآمد  از 
یارانه دریافتی وزارت ارشاد هستند، فهرست یارانه دریافتی روزنامه 
خود و موسس��ه  را با ۴ روزنامه و بیش از ۱۰۰ نفر نیروی 
انس��انی در کنار هم قرار دهند و به منظور شفاف س��ازی در نشریه 
خود منتش��ر کنند؛ ما هم اس��تقبال می کنیم. یا ای کاش آنهایی 
که براس��اس قانون دسترس��ی آزاد به اطلاعات، خ��ود را در نقش 
پوآرو می بینند و دنبال افش��اگری هس��تند، وظایف قانونی خود را 
در حوزه های صنعت، تجارت، خودرو و س��ایر پرس��ش های مردم 
و نمایندگان رس��انه ها و مجلس��ی ها هم با همین جدیت پیگیری 
می کردن��د و دس��ت کم الفبای مس��ئولیتی را ک��ه پذیرفته اند یاد 
می گرفتند و تلاش ۵س��اله  را برای ماندگاری حوزه بزرگ 
صنعت، معدن و تجارت بررسی و با رسانه هایی که سنگ آنها را بر 

سینه می زنند، مقایسه می کردند.
12  امتیاز نش��ریه ها در وزارت ارش��اد با انجام یک روند قانونی 
ازسوی هیات نظارت بر مطبوعات، به صورت صددرصد رایگان صادر 
می شود و هیچ گونه هزینه ای برای صاحبان امتیاز نداشته و ندارد؛ 
پس امتیاز روزنامه گسترش صنعت در گذشته هیچ ارزش خاصی 
نداشته و نظریه هیات کارشناسی در مقطع واگذاری وجود دارد که 
این موسسه را فاقد ارزش ریالی دانسته است. البته انتشار روزنامه 
یا مجله شاید کار سخت و پیچیده ای نباشد، اما بدون شک یک کار 
عاش��قانه و بندبازی در ارتفاع بالا بدون تور محافظ در پایین است. 
کسانی که وارد حرفه مطبوعات می شوند بیشتر با دل می آیند تا با 
عقل، به همین دلیل خیلی ها، ورود به این حرفه را به کسی توصیه 
نمی کنند. اداره یک موسس��ه مطبوعات��ی و مدیریت خرج و دخل 
آن کار س��اده ای نیست. در حال  حاضر باتوجه به شرایط فرهنگی 
جامعه و گس��ترش دنیای مجازی، کتاب و روزنامه جایی در سبد 

هزینه ای خانوارها ندارد و ش��رایط اقتصادی و گرانی کاغذ و چاپ 
هم بر مشکلات مطبوعاتی ها افزوده است. در چنین شرایطی فقط 
روش ه��ای نوین و بهره وری بالا می تواند چند صباحی ادامه کار را 

ممکن سازد.
13   بدون ش��ک همه ای��ن توضیحات هم بیم��اری توطئه و 
شایعه س��ازی  بیماران روانی را درمان نمی کند و روزهای آینده باز 
هم کس��انی خواهند بود که به جای پی��دا کردن راه موفقیت برای 
خود و همکاران شان، دیگری را نشانه می گیرند؛ به جای پاسخگویی 
در حوزه های بزرگ تر، برای رد گم کردن خطاهای خود، مس��ائل 
کوچک ت��ر دیگران را مط��رح خواهند کرد. ای��ن روش ها با اینکه 
شناخته  شده است، در ظاهر همچنان کاربرد خود را دارد. به قول 
ش��اعر بزرگ این سرزمین »سخت است فهماندن چیزی به کسی 

که بابت نفهمیدنش پول می گیرد«
14   در موسس��ه مطبوعاتی  حدود ص��د نفر در دفتر 
تهران به طور مس��تقیم مشغول کار هستند، حدود صد نفر هم در 
۳۰ نمایندگ��ی اس��تانی فعالیت می کنند، اف��رادی هم در صنوف 
کاغذ، لیتوگرافی، چاپ، صحافی، توزیع، کیوس��ک های مطبوعاتی 
به  طور غیرمس��تقیم به این روزنامه وابسته هستند. خوشحالیم که 
اعلام کنیم به دلیل بکارگیری همان نظام مالی ش��فاف و مدیریت 
آکواریومی و ش��یوه س��هامداری و نداش��تن تفک��ر زیاده خواهی، 
هیچ گونه بدهی به اشخاص، چاپخانه، کاغذ فروش، بیمه و کارکنان 
نداریم و توانس��ته ایم حتی سنوات ۱۰ س��ال گذشته خبرنگارانی 

را که هیچ گونه پرداختی برای شان انجام نشده بود، تسویه کنیم.
15   می گویند برای ایجاد هر ش��غل از س��اده ترین تا مشاغل 
وابس��ته به فناوری باید بین ۵۰ میلیون تومان تا ۵ میلیارد تومان 
س��رمایه گذاری کرد؛ به عبارت دیگر برای ایجاد س��اده ترین شغل 
مانن��د کارگ��ری س��اختمان به ازای ه��ر نفر ۵۰ میلی��ون تومان 
سرمایه گذاری لازم است. اگر روزنامه نگاری را که با هویت و فرهنگ 
جامعه سروکار دارد و جزو نخستین شاخص های توسعه یافتگی در 
جهان اس��ت، در حد کمترین مشاغل به ش��مار آوریم، برای ایجاد 
اش��تغال ۲۰۰ نفر به طور مس��تقیم و به ازای ه��ر نفر ۵۰ میلیون 

تومان دولت باید ۱۰۰۰۰ میلیون تومان سرمایه گذاری کند.
آیا شایسته نیست که در شرافتمندانه ترین شغل جهان هستی که 
به روشنگری و اطلاع رسانی جوامع مربوط است، کمی بلندنظرانه تر 
نگاه کنیم؟ آیا نمی توان دفاتر مطبوعاتی را در حد صنایع کوچک 

دید و تسهیلات لازم را برای بقای آنها در اختیارشان گذاشت؟
16   از کسانی که در چند روزنامه علیه ما به عنوان همکاران و 
هم صنفی های شان مطالب مغرضانه نوشتند و کسانی که در دنیای 
مج��ازی از پراکندن این مطالب و س��نگ زدن خودداری نکردند، 
دردی ب��ه دل نداریم ام��ا از آنها که مدعی رفاقت بودند، از آنها که 
از حقیر در کلاس درس نمره گرفته اند و اس��تاد استاد گفته اند، از 
وزیر محترمی که برای مان نوشت کار خودتان را با همه توان انجام 
دهید و حالا زیردستانش از هیچ روش مغرضانه ای کم نمی گذارند 

چگونه بگذریم؟
هرک��س به طریقی دل ما می ش��کند/ بیگانه جدا دوس��ت جدا 

می شکند
بیگانه اگر می ش��کند حرفی نیس��ت/ از دوس��ت بپرس��ید چرا 

می شکند
17   کار ما روزنامه نگاری اس��ت؛ تفح��ص و بازجویی و قضاوت 
نیست. کاری به میلیاردها تومان یارانه مطبوعاتی که ۲ ، ۳ روزنامه 
در این سال ها گرفته اند نداریم. نمی خواهیم مسابقه انشانویسی برپا 
کنیم تا معلوم ش��ود که بعضی از مدیران مسئول و صاحبان امتیاز 
نمی توانند حتی درباره اینکه فایده گاو چیست بنویسند و باید دوباره 
در کلاس های نهضت س��وادآموزی ثبت نام کنند، وظیفه ما نیست 
که بگوییم رانت یعنی مجله و نش��ریه ای که هنوز نام بلندپایه ترین 
مقامات دولت در صفحه اول آن به چش��م می خورد و باعث می شود 
نشریه کم محتوا بیشترین آگهی را بگیرد، وظیفه ما نیست که بگوییم 
اقتصاددان ه��ای دولتی در کدام روزنامه رفت وآم��د دارند و چگونه 
خبرس��ازی و از رانت استفاده می کنند، وظیفه ما نیست که بگوییم 
کدام صاحب امتیاز به جای روزنامه نگاری بسازبفروشی و پاساژ داری 
می کند، وظیفه ما نیست که بگوییم کدام صاحب امتیاز دستش در 
معادن است و س��اختمان روی س��اختمان علم می کند، وظیفه ما 
نیس��ت که بگوییم وقتی مدیر روابط عمومی بوده ان��د، روزنامه راه 
انداخته اند؛ وظیفه ما فقط روزنامه نگاری است و تلاش می کنیم که 
آبرومندانه باشد و فکر می کنیم همه حق فعالیت و انتشار دارند و باید 
تلاش کنند موفق تر باشند و به طورحتم از طریق سرمایه گذاری های 
مناس��ب و ارتباط��ات س��الم بتوانند به انتش��ار روزنامه های ش��ان 
 کم��ک کنن��د و م��ا نی��ز از موفقی��ت همکاران م��ان ش��ادمان تر

  شویم.
18   بی ش��ک این درخت و دوستدارانش باور دارند که همیشه 
نیاز به آب وخاک و مراقبت وجود دارد، باغبانی می خواهد که گاهی 
سنگدلانه او را هرس کند. همه حمله ها و هجوم ها را نقد و هرس 
درخت موسسه  می دانیم. دوس��تان خوبم در این روزنامه 
به طور حتم خود را هرس خواهند کرد. من ش��ادابی درخت آینده 
« را ش��هادت می دهم  همه مطبوعات کش��ورم و »روزنامه 
و آرزو می کن��م مدیریت های کوتوله که امروز مدیریت لی لی پوتی 
ش��ده اند راه درس��ت را پیدا کنند و دست از سر ما و این سرزمین 

همیشه سبز بردارند.

روزگار مطبوعات
سهشنبه
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بهناماوکههرچهبخواهدهمانمیشود

پاسخ مدیر مسئول موسسه مطبوعاتی  به هجوم غرض ورزی های ماه های اخیر چند رسانه به روزنامه  :

ریشه حسادت در نادانی است

روش سهامداری با آنچه در 
حال  حاضر در سایر مطبوعات 
حقیقی و حقوقی در جریان 
است، به طور کامل متفاوت 
است و باعث ایجاد پرسش 

برای صدها خبرنگاری شده که 
نشریه ها با تلاش آنها منتشر 
می شوند اما سود حاصل را 
فقط یک نفر می برد؛ به ویژه 

آن هایی که در سال های 
گذشته از یارانه های میلیارد 

تومانی و میلیون دلاری 
بهره مند شده اند که فهرست 
آنها در سایت وزارت ارشاد 
قابل ملاحظه است و هرگز 
ریالی از این یارانه های 
هنگفت را به کارکنان و 
خبرنگاران نپرداخته اند

موسسه مطبوعاتی    
»نخستین موسسه مطبوعاتی 

سهامداری« ایران است
 و برای نخستین بار

 همه کارکنان و خبرنگاران و 
گزارشگران

 و عکاسان و طراحان
 در یک موسسه مطبوعاتی 
دارای سهم شدند و همین 

بزرگ ترین عامل ایجاد 
حسادت و غرض ورزی ها شد

چرا باید عده ای هرروز صبح 
به جای کار و تلاش، با فکر 
ایجاد شایعه و توطئه برای 

دیگران بیدار شوند؟ چرا باید 
۴ روزنامه موفق کشور که در 
ظاهر مدعی دوستی و رفاقت 
و همکاری با ما هستند، در یک 
حرکت هماهنگ با یکدیگر و 
در یک روز به اتفاق یکی، دو 

سایت، مقاله مشابه ای را علیه 
روزنامه   منتشر کنند؟

آیا نمی توان دفاتر مطبوعاتی 
را در حد صنایع کوچک دید و 
تسهیلات لازم را برای بقای 
آنها در اختیارشان گذاشت؟

آیا نمی توان دفاتر مطبوعاتی را در حد صنایع کوچک دید و تسهیلات لازم را برای بقای 
آنها در اختیارشان گذاشت؟

مطبوعات باید به حوزه هایی کوچک تر از دسته بندی های متداول مانند اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی، هنری، ادبی، سیاسی، ورزشی و امثالهم تقسیم شوند. نشریه ها باید برای مخاطب 

خاص تری منتشر شوند. نشریه اقتصادی می تواند بانکی یا بورس یا بیمه باشد. در حوزه ورزش 
یکی می تواند برای فوتبال و دیگری برای کشتی؛ در حوزه هنر یکی برای تئاتر و دیگری برای 

سینما؛ در ادبیات یکی برای شعر و دیگری برای قصه و همین گونه در حوزه های گوناگون می توانیم 
نشریه هایی تخصصی منتشر کنیم

خریدار رسانه معدن و اصطلاحات معدنی 
مانند گندله و کنستانتره، مردم عادی کوچه 
و بازار نمی توانند باشند و یکی از مهم ترین 
 )CSR( مسئولیت های اجتماعی شرکت ها
آشنا کردن افکار عمومی با فعالیت های 

ذی ربط از طریق رسانه ها است

 سعدی علیه الرحمه چند قرن پیش فرمود: از دشمنان برند شکایت به دوستان/ چون 
دوست دشمن است، شکایت کجا بریم؟

صب��ح از خ��واب بیدار می ش��ویم، به جای آنکه ب��ه کار و تلاش فکر کنی��م و به دنبال 
ایده ه��ای نو و تاره بگردیم، ذهن بیمارمان را به س��مت توطئه، ایجاد ش��ایعه، تقلید از 

بقیه و حس��ادت به موفقیت های دیگران می بریم تا ش��اید از این نمد، کلاهی برای مان 
فراهم شود.

در ماه های��ی که گذش��ت، روزنامه  مورد هج��وم انواع تهمت ه��ا و حمله های 
نابخردان��ی قرارگرفت��ه ک��ه از موفقیت دیگران رن��ج می برند و ن��ان از زحمت دیگران 

می خورند و از هیچ زیاده طلبی روی گردان نیس��تند و همه چیز را برای خود می خواهند 
و ش��الوده تفکرشان را بر توطئه و ش��ایعه پردازی بنا گذاشته اند. ما در این مدت سکوت 
کردیم و از حق خود حتی برای شکایت به مراجع قانونی و خداوند رحمان هم گذشتیم.

اما به راس��تی چرا باید عده ای هرروز صبح به جای کار و تلاش، با فکر ایجاد ش��ایعه و 
توطئ��ه برای دیگران بیدار ش��وند؟ چرا باید ۴ روزنامه موفق کش��ور که در ظاهر مدعی 

دوستی و رفاقت و همکاری با ما هستند در یک حرکت هماهنگ با یکدیگر و در یک روز 
به اتفاق یکی، دو سایت، مقاله مشابه ای را علیه روزنامه  منتشر کنند؟

چرا مرکز روابط عمومی یک وزارتخانه معظم به جای پاس��خگویی به ده ها موضوع که 
هرروز در جامعه براساس سیاست های آنجا به وجود می آید، در مسیر روزنامه ای که ۲۰ 

سال همه امکانات را در اختیار داشته و دارد، گام برمی دارد؟
پاسخ این پرسش  های کلیدی را سعی می کنم با استفاده از زبان مناسب، نه پوپولیسم 

و هوچی گری، در این یادداش��ت برای خوانندگان عزی��زی که در دنیای مجازی و چند 
روزنامه مورداش��اره با نکاتی نامناسب و فحاش��ی و اتهام زنی به رسانه  و حقیر و 

یکی، دو مسئول کشوری تلاش کرده اند جو را آشفته تر سازند، بدهم:

ناصربزرگمهر
مدیرمسئول
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 صادرات شیشه
 را ساماندهی کنیم

واحده��ای تولیدی شیشه س��ازی در کش��ور با 
ح��دود ۸۰ درصد از ظرفیت خود مش��غول تولید 
هستند که البته ظرفیت ایجاد شده در این صنعت 
بیش از ۳۵درصد نیاز داخلی است و همین میزان 
نیز به صادرات اختصاص یافته است. از سوی دیگر 
با وجود ظرفیت داخلی در برخی از انواع شیش��ه 
مانن��د بلور مبادرت به واردات می کنیم که همین 
موضوع قابل توجه است. از این رو دست اندرکاران 
این ح��وزه معتقدند که صنعت شیش��ه، نیازمند 
ساماندهی در امر صادرات و قوانین سختگیرانه تر 

است. 
بر اساس آمارهای اعلام شده، بیشترین صادرات 
شیشه ایران به کشورهای افغانستان، عراق، ترکیه 
و... انج��ام می ش��ود، در حالی که صنعت شیش��ه 
در کش��ور م��ا دارای قابلیت های زیادی اس��ت و 
می تواند بازارهای صادراتی قابل توجهی را به خود 
اختصاص ده��د. از آنجا که کش��ورهای اروپایی، 
مواد اولیه نظیر س��یلیس و... را در اختیار ندارند، 
تولید شیش��ه برای ش��ان به صرفه نیست. بنابراین 
باید از این مزیت بهره گرفته و بازارهای صادراتی 
بیش��تری را در اختی��ار بگیری��م. رون��د صادرات 
برای تولیدکنندگان در این صنعت باید تس��هیل 
ش��ود چراکه این توان را داریم که به بزرگ ترین 
صادرکنن��ده شیش��ه در س��طح جه��ان تبدی��ل 
ش��ویم. البته به تازگی کشورهای هدف صادراتی، 
علاقه مند هس��تند به طور ریالی ب��ا ایران مبادله 
کنن��د زیرا ری��ال ارزش خود را از دس��ت داده و 
معامله به ریال برای این کشورها به صرفه تر است. 
از این رو این ما هس��تیم که نباید اجازه صادرات 
شیش��ه را بدهیم مگر به نرخ جهانی و واقعی آن.  
البته موضوع درخور توجه در زمینه شیش��ه این 
اس��ت که همین میزان نیز درست صادر نمی شود 
و صادرکنن��ده، کالای خود را ب��ا قیمتی پایین تر 
از نرخ جهانی ص��ادر می کند چراکه ارز آن به هر 
قیمتی که باش��د با س��ود همراه خواهد بود و این 
موضوع بازار صادرات��ی را بهم می ریزد. زمانی که 
در ب��ازار صادراتی اختلالی به وجود بیاید به یقین 
تولیدکننده متضرر خواهد شد. بنابراین می طلبد 
که بازار صادراتی شیش��ه، سر و سامان بگیرد و به 

صورت هدفمند این بازار را به پیش برد.

یادداشت

خبر

 در همایش روز جهانی استاندارد که همزمان با ۲۲ مهر در سالن 
اجلاس س��ران و با عنوان چهارمین انقلاب صنعتی در روز جهانی 
اس��تاندارد برگزار ش��د، ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان موفق به 
دریافت تندیس و لوح تقدیر نمونه ملی استاندارد شد. به گزارش 
رواب��ط عمومی ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان، در این همایش 
که به مناس��بت روز جهانی اس��تاندارد در سالن اجلاس سران و با 
حضور دکتر اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری، دکتر 
صالحی، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران، 
دکت��ر مونس��ان، معاون رئیس جمهوری و رئیس س��ازمان میراث 
فرهنگ��ی کش��ور، مهندس نواب��ی، معاون وزی��ر صنعت، معدن و 

تج��ارت و رئیس س��ازمان حمایت مصرف کنن��دگان، دکتر نیره 
پیروزبخت، معاون رئیس جمهوری و رئیس استاندارد ایران و خانم 
دکتر مولاوردی، دستیار رئیس جمهوری در امور حقوق شهروندی 
و جمعی از نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی و مقامات کشوری 
و لش��کری برگزار ش��د، تندیس و لوح تقدیر نمونه ملی استاندارد 
به مهندس عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر کاشان 
اهدا ش��د.مهندس عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد امیرکبیر 
کاشان در حاشیه این رویداد ملی، در گفت وگو با روزگار معدن، با 
ارائه گزارش اجمالی از تحقق برنامه های این شرکت در سال های 
اخیر گفت: خوشبختانه با اقدامات مدیریتی و کارشناسی و همت 

کارکنان ش��اهد تداوم توفیق ها و دس��تاوردهای ملی این شرکت 
در عرصه های مختلف هس��تیم. وی با اشاره به سهم ۲۰ درصدی 
از تولید ورق گالوانیزه کش��ور در ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان 
گفت: هم اکنون به لحاظ کیفیت و اس��تاندارد تولید محصول، در 
صدر کیفیت و جایگاه در منطقه قرار داریم که امیدواریم با به ثمر 
رس��یدن طرح های توس��عه و تکمیل زنجیره، شاهد افزایش سهم 

تولید و سوددهی و بازارهای جهانی باشیم. 
قنواتی به افزایش سوددهی و رشد رضایت مشتریان و سهامداران 
اش��اره کرد و گفت: در س��ال های اخیر با ارائه و ارس��ال به موقع 
محصول کیفی به مش��تریان ش��اهد افزایش رضایتمندی آنان و 

درنتیج��ه ش��اهد افزایش درآمد و س��وددهی محصولات تولیدی 
ش��رکت هس��تیم. مهندس قنواتی به دریافت تندیس ملی و لوح 
تقدیر نمونه ملی جایزه روز جهانی اس��تاندارد اش��اره کرد و گفت: 
امس��ال و در برنامه روز جهانی اس��تاندارد که با عنوان »چهارمین 
انقلاب صنعتی« برگزار شد موفق به دریافت تندیس و لوح سازمان 
مل��ی اس��تاندارد ایران به عنوان واحد تولیدی نمونه ملی ش��دیم 
ک��ه این موفقیت را به همه همکاران و ذی نفعان ش��رکت تبریک 
می گویی��م. وی اب��راز امیدواری کرد با هم��ت کارکنان و اعضای 
هیات مدیره ش��رکت همچنان شاهد توفیق ها و دستاوردهای این 

شرکت در آینده خواهیم بود.

فولاد امیرکبیر کاشان، تندیس و لوح تقدیر نمونه ملی روز جهانی استاندارد را گرفت

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰4۰ 1۵×۲۰×۵۰ بلوک لیکا 1۵

لیکای اصل ، با حمل ۲۵۰۰ ۲۰×۲۰×4۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه1، بدون حمل ۵6۰ 7×۲۰×4۰ بلوک طرح لیکا 7

درجه 1، سبک، بدون  حمل 9۰۰ ۲۰×۲۰×4۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه1، سنگین ، بدون  حمل 66۰ ۲۰×۲۰×4۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل 1۸۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲۵ کیلویی

بدون حمل 1۲۰۰ کیسه پودر سنگ  1۵ کیلویی

بدون حمل 14۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۵۰ کیلویی

بدون حمل 1۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید 4۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران

   

ادعای یک نماینده:
المهدی ارز 4200تومانی 

دریافت کرده است
نماین��ده م��ردم بندرعباس در مجلس ش��ورای 
اس��لامی، عن��وان ک��رد: آلومینیوم المه��دی، ارز 
4۲۰۰تومان��ی دریاف��ت ک��رده و ب��دون اینک��ه 
آلومینیوم را در بازار داخلی به فروش برس��اند آن 
را به خارج از کش��ور صادر کرده که در عمل رانتی 

برای این مجتمع ایجاد شده است.
به گزارش خانه ملت، احمد مرادی با بیان اینکه 
مدیرعامل آلومینیوم المهدی، تعدادی خط تولید 
را از م��دار خارج کرده اس��ت، گف��ت: مدیرعامل 
آلومینیوم اعلام کرده که به دلیل همکاری نکردن 
دولت، اقدام به تعدیل نیرو می کند و با این اقدام ها 
ب��ه دنبال فرافکنی بوده و ناتوانی خود را در تحقق 

برنامه ها می خواهد به گردن دولت بیندازد.
نماینده م��ردم بندرعباس، قش��م، ابوموس��ی، 
حاجی آباد و خمیر در مجلس ش��ورای اس��لامی، 
اف��زود: درحال حاضر ناکارآمدی خری��دار، خود را 
نش��ان داده و ب��ا از رده خارج کردن خطوط تولید 
می خواه��د دوباره از دولت ب��اج بگیرد. وی با بیان 
اینک��ه توجه نکردن س��ازمان خصوصی س��ازی به 
اعتراض ه��ا برای ای��ن واگذاری به تدری��ج خود را 
نش��ان می ده��د، ادام��ه داد: آلومینی��وم المهدی 
ارز 4۲۰۰تومان��ی دریاف��ت کرده و ب��دون اینکه 
آلومینیوم را در بازار داخلی به فروش برس��اند، آن 
را به خارج از کش��ور صادر کرده که در عمل رانتی 
برای این مجتمع ایجاد ش��ده اس��ت. این نماینده 
م��ردم در مجلس دهم، اظهار ک��رد: اکنون که ارز 
4۲۰۰تومان��ی ب��ه آلومینیوم المه��دی اختصاص 
نمی یابد، خریدار این ش��رکت به دنبال باج خواهی 
از دول��ت بوده و تهدید به تعدیل نیرو می کند. وی 
با بیان اینکه کمیس��یون اصل 9۰ مجلس شورای 
اسلامی و سازمان بازرس��ی باید هوشیار باشند تا 
خری��دار آلومینیوم ب��ه اهداف خود دس��ت نیابد، 
افزود: خری��دار آلومینیوم المهدی بدهکار مالیاتی 

و بیمه بوده اما بدهی خود را پرداخت نمی کند.

انتهای خط مازاد تولید، رقابت منفی است

گروهمعدن
بخش��ی از مش��کلات مرب��وط ب��ه نوس��ان نرخ 
ارزه��ای خارجی در بازار، س��ردرگمی و فش��ار به 
تولیدکنن��دگان، با ورود بانک مرکزی کاهش یافت 
اما صدور ش��یوه نامه های مختلف، پیچ وخم هایی را 
برای تلاش��گران بخش صنعت اس��تان ی��زد ایجاد 
ک��رد. یکی از صنایعی که دچار این پیچ و خم های 
مختلف ش��د، کاش��ی و سرامیک اس��ت. البته این 
صنعت همواره با مشکلات مزمن تری چون فناوری 
قدیم��ی و ایجاد ظرفیت های بالا که س��بب رقابت 
منفی تولیدکنندگان داخلی ش��ده اس��ت، روبه رو 
ب��وده چراکه در س��ال های گذش��ته، اس��تراتژی 
مش��خصی ب��رای می��زان تولید صنعت کاش��ی و 
س��رامیک در کش��ور وجود نداش��ته و این موضوع 
س��بب ش��ده که واحدهای تولیدی، افزون بر مازاد 
کش��ور، اقدام به تولید کنند؛ موضوعی که س��بب 
رقاب��ت منفی در این صنعت و به دنبال آن کاهش 

کیفیت شده است. 
وضعیت�کاش�ی�و�س�رامیک�در�قطب���

صنعتی�کشور
ی��زد هم اکن��ون به عن��وان چهارمی��ن اس��تان 
صنعتی کش��ور، در تولید س��رامیک و کاش��ی در 
میان اس��تان های برتر ق��رار دارد ام��ا صنعتگران 
درحال حاض��ر ح��ال و روز خوبی ندارن��د. به گفته 
رئیس انجمن کاشی و سرامیک یزد، 7۰۰ میلیون 

متر مربع ظرفیت تولید کاش��ی و سرامیک استان 
اس��ت که ۳۰۰ میلیون مترمربع آن تولید می شود 

و بقیه به علت تعطیلی واحدها، تولید نمی شود.
به گزارش ایرنا، نصرالله شریف فرد در ادامه عنوان 
ک��رد: از این میزان تولی��د، تنها 1۰ درصد در بازار 
داخلی مصرف می شود و بقیه باید صادر شود اما به 
دلیل مشکل س��پردن پیمان ارزی، در انبارها باقی 

می ماند.
وی با اش��اره به مش��کلات حمل ونقل و وضعیت 
نامناس��ب صادرات اظهار کرد: از 4۰ روز گذش��ته، 
روزان��ه ۵۰۰ تا 6۰۰ کامیون ب��ار صادراتی معطل 
اس��ت و از س��وی دیگر کمبود خ��اک و مواد اولیه 
برای واحدهای کاش��ی به مش��کلی اساسی تبدیل 

شده است. 
ش��ریف فرد ب��ا بیان اینک��ه هند و پاکس��تان به 
دنبال تصاحب بازارهای منطقه ای و جهانی کاشی 
و س��رامیک ایران هس��تند، تاکید ک��رد: در ۵  ماه 
گذش��ته، 4۳ نامه برای حل مشکلات به مسئولان 
نوش��ته ش��د و اگر مشکل حل نش��ود، بسیاری از 
واحده��ای موجود تعطیل خواهند ش��د. این عضو 
انجمن کاشی و س��رامیک همچنین گفت: شرایط 
فعلی موجب ش��د تا واحد تولیدی تحت مدیریتش 

با 7۰۰ کارگر تا یک ماه آینده تعطیل شود.
وضعیت�فن�اوری�در�صنعت�کاش�ی�و���

سرامیک
همچنین درباره فناوری صنعت کاش��ی و سرامیک 

و وضعیت کنونی آن در کش��ور، عضو هیات مدیره 
انجمن کاشی و س��رامیک کشور، چندی پیش در 
گفت وگو با روزگار معدن عنوان کرد: از نظر کیفیت 
و فناوری، صنعت کاش��ی و س��رامیک کش��ور، در 
سطح خوبی قرار دارد. در این صنعت، کارشناسان 
فنی و زبده ای در کش��ور وجود دارن��د. از این رو از 
نظر فناوری توانس��ته ایم این صنعت را در حد قابل 
 توجهی بالا بکش��یم، هر چند برای ارتقای کیفیت 

در این صنعت همچنان باید تلاش کنیم. 
کم��ال سیدمحس��نی، در 
ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: 
اصل��ی در صنعت  موضوع 
کاش��ی و س��رامیک، بازار 
ناسالمی است که در حال 
ش��کل گرفتن است چراکه 
بیش��تر کارخانه ه��ای این 
صنعت به دلی��ل مازاد تولی��د و محصولاتی که در 
انبارهای ش��ان وجود دارند، اقدام به ارزان فروش��ی 
تولیدات می کنند و این موضوع سبب رقابت منفی 

در این صنعت شده است.
رقابت�منفی�تولیدکنندگان��

 مدیرعام��ل سامان کاش��ی عن��وان ک��رد: توجه 
ب��ه رویک��رد ارزان فروش��ی ب��رای فروش بیش��تر، 
تولیدکنندگان را هر چه بیش��تر به سمت تولیدات 
بی کیفیت س��وق می دهد. این در حالی اس��ت که 
برای رقابتی ش��دن و صادرات باید به سمت هرچه 

کیفی شدن گام برداشت. 
البت��ه توان کیفیت بیش��تر را در این صنعت دارا 
هس��تیم اما وضعیت نابس��امان گردش بازار کشور 
 و رک��ود حاک��م ب��ر آن، س��بب بی کیفیتی ش��ده 

است.
 سیدمحسنی درباره وضعیت فعلی صنعت کاشی 
و سرامیک در کش��ور عنوان کرد: وضعیت صنعت 
کاشی و سرامیک در ش��رایط کنونی در رکود قرار 
دارد چراکه از یک س��و با کاهش تقاضا و از س��وی 
دیگر با مشکل صادرات روبه رو هستیم. صادرات ما 
به عراق که بیش از 11۵ میلیون متر مربع در سال 
بود، به ۳7 میلیون متر مربع در سال رسیده است. 
در واق��ع به دلی��ل جنگ در عراق، ساخت وس��از 
در ای��ن کش��ور چن��دان عملیاتی نش��ده اس��ت. 
سیدمحس��نی با اش��اره به ظرفیت صنعت کاش��ی 
و س��رامیک در کش��ور عنوان کرد: ظرفیت صنعت 
کاشی و س��رامیک با توجه به واحدهای تولیدی و 
کارخانه های جدیدی که س��اخته می شود، بیش از 
میزان تولید کشور است. درحال حاضر میزان مورد 
نیاز کاشی و سرامیک بسیار کمتر از ظرفیت ایجاد 
ش��ده در این حوزه است.  از این رو می توان تاکید 
کرد که مازاد ظرفیت باعث هدر دادن سرمایه های 
ملی و ارزی خواهد شد. وی ادامه داد: درحال حاضر 
صنعت کاشی و سرامیک با ۵۰درصد ظرفیت خود 
و حت��ی برخی از واحدها ب��ا ۲۰درصد ظرفیت در 
حال تولید هس��تند. ادامه این روند س��بب خواهد 

شد در عمل ماشین آلات این صنعت بدون استفاده 
بمانند و از س��وی دیگر دپوی سنگینی روی دست 

تولیدکنندگان باقی بماند. 
بازارهای�جدید�صادراتی��

ب��ه گفته عض��و هیات مدی��ره انجمن کاش��ی و 
سرامیک کش��ور، مسئله این اس��ت که استراتژی 
مش��خصی برای تولید در ای��ن صنعت وجود ندارد 
ت��ا میزان مصرف و تولی��د آن را معین کنیم و این 
موضوع باعث هدر دادن سرمایه های ریالی و ارزی 
در کشور می ش��ود.  این عضو هیات مدیره انجمن 
کاشی و سرامیک کشور در پاسخ به این پرسش که 
آیا برای مازاد تولید بهتر نیس��ت به دنبال بازارهای 
هدف جدی��د صادراتی باش��یم، عنوان ک��رد: باید 
به دنبال بازارهای جدید در آس��یای میانه باش��یم. 
در پاکستان و کش��ورهای افریقایی نیز این بازارها 
دنبال می شوند که البته پیدا کردن بازارهای جدید 
تا حدی زمانبر خواهد بود. سیدمحسنی ادامه داد: 
در صنعت کاش��ی و س��رامیک در جهان با رقیبان 
بزرگی روبه رو هس��تیم که برنامه صادراتی کش��ور 
ما را ضعیف می کنند. از س��وی دیگر موضوعی که 
سبب می ش��ود از رقابتی شدن فاصله بگیریم، نرخ 
تمام ش��ده بالاست. نرخ تمام شده در این صنعت به 
دلیل سود تسهیلات بانکی، مالیات و... افزایش پیدا 
می کند و این موضوع س��بب می شود رقیبان از ما 
پیش��ی بگیرند و صادرات کش��ور با مشکل روبه رو 

شود.
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 بهرام سبحانی 
مشاور میدکو شد 

بهرام س��بحانی، مش��اور ش��رکت میدکو ش��د. به 
گ��زارش چی��ان، در حکم��ی علی اصغ��ر برومن��د 
مدیرعامل ش��رکت میدکو، بهرام سبحانی مدیرعامل 
پیشین فولاد مبارکه را به عنوان مشاور خود منصوب 

کرد.

خودتحریمی ، در بازارهای 
صادراتی فولاد

رئی��س کمیس��یون وی��ژه حمای��ت از تولید ملی، 
گف��ت: صادرات ف��ولاد وجود دارد ام��ا تحریم ها نیز 
اثرگ��ذاری وی��ژه خود را داش��ته و تولیدکنندگان به 
دنب��ال بازارهای جدید هس��تند، نبای��د راه صادرات 
بسته ش��ود و در زمینه صادرات خودتحریمی کنیم.  
حمیدرض��ا فولادگر در گفت وگو با خانه ملت، درباره 
موانع موجود در مسیر صادرات فولاد در کشور، اظهار 
ک��رد: زمانی که اختاف زی��ادی بین تولیدکنندگان 
بالادس��تی، میان��ی و پایین دس��تی ف��ولاد و وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت، نهادهای نظارتی و بورس 
کالا ایجاد ش��د، جلس��ه هایی را در کمیس��یون ویژه 

حمایت از تولید ملی برگزار کردیم. 
رئیس کمیس��یون وی��ژه حمای��ت از تولید ملی و 
نظ��ارت بر اج��رای اصل ۴۴ قانون اساس��ی مجلس 
ش��ورای اس��امی، با بیان اینکه در آن مقطع زمانی 
ب��ا توجه به ش��رایط و بر هم ریختگ��ی نظام ارزی و 
مباحث مربوط به مابه التفاوت های نرخ تسهیل ارز، به 
نحوی تولیدکنندگان پایین دس��تی اعتراض داشتند 
که باید تامین نیازهای داخلی در اولویت باشد، گفت: 
بر اس��اس آماری که در اختی��ار داریم تولید فولاد به 
صورت خام و بیش از نیاز کشور بود و زمینه صادرات 

وجود داشت. 
نماینده مردم اصفهان با اشاره به اینکه درحال حاضر 
تولید فولاد کشور به میزانی است که امکان صادرات 
وج��ود دارد و نیازهای داخلی تامین می ش��ود، ادامه 
داد: نیازه��ای داخلی تولیدکنندگان پایین دس��ت به 
صورت ش��مش، ورق نورد گرم و اسلب است و اعتقاد 
داری��م که امکان صادرات و پوش��ش نیازهای داخلی 

وجود دارد. 
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه ب��ه دلیل رک��ودی که در 
پروژه ه��ای عمرانی و صنعت وج��ود دارد بین تولید 
و مصرف فولاد در کش��ور فاصل��ه وجود دارد، عنوان 
ک��رد: برنامه ری��زی تولی��د فولاد به ش��کلی بوده که 
باید متناس��ب با افزایش می��زان مصرف تولید فولاد 
افزای��ش پیدا می کرده اما درحال حاضر به دلیل رکود 
پروژه های عمرانی، صنعتی و مس��کن، مصرف فولاد 
کاهش پیدا کرده و زمینه صادرات ایجاد شده است. 
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای 
اس��امی ب��ا بیان اینکه در زمینه ص��ادرات مواد خام 
باید احتیاط کرد و لازم است نگاه ما زنجیره ای باشد، 
تصریح کرد: با توجه به تفاوت نرخ ارز، صادرات جاذبه 
فوق العاده ای پیدا کرده و از س��وی دیگر دولت انتظار 
دارد ارز حاصل از صادرات فولاد به سامانه نیما واریز 
ش��ود ک��ه انتظار نابجایی نیس��ت زیرا ش��رکت های 
ف��ولادی با توجه به ش��رایط موج��ود در زمینه نرخ 
انرژی، برق، آب و س��نگ آهن در کش��ور توانسته اند 
توسعه پیدا کنند و اکنون باید به کمک کشور بیایند 
و ارز حاصل از صادرات را به س��امانه نیما وارد کنند. 
این نماینده مردم در مجلس شورای اسامی با اشاره 
به اینکه باید به این نکته توجه کرد که شرکت ها نیز 
برخی از مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز خود را مانند 
تیغه های الکترود وارد می کنند و بدهی های ارزی نیز 
دارند، اضافه کرد: باید در زمینه ارز حاصل از صادرات 
تولیدکنندگان فولاد، بدهی های ارزی و واردات را در 
نظر گرفت و ارز باقی مانده به سامانه نیما واریز شود.

عرضه آلومینیوم به 
صنعتگران با چاشنی واسطه

رئیس هیات مدیره س��ندیکای صنایع آلومینیوم 
ایران گفت: عرضه آلومینیوم به تولیدکنندگان هیچ 

وقت مستقیم و بدون واسطه نبوده است. 
به گزارش صداوس��یما، هوش��نگ گ��ودرزی در 
گفت وگ��و با رادی��و اقتصاد عنوان کرد: واس��طه ها 
ش��مش آلومینی��وم را از بورس خری��داری کرده و 
در اختیار تولیدکنندگان پایین دس��تی به ویژه لوازم 
خانگی قرار می دهند که در این میان تفاوتی از نرخ 

بورس به نرخ بازار اضافه می شود. 
وی افزود: دولت برنامه ریزی های زیادی در این باره 
انجام داده اما موفقیت ها به نس��بت تاش ها، نمود 
چندانی نداشته است. رئیس هیات مدیره سندیکای 
صنایع آلومینیوم ایران گفت: نقدینگی س��رمایه در 
گردش تولیدکنندگان بس��یار پایین است، بنابراین 
به ش��کل مس��تقیم نمی توانند آلومینیوم مورد نیاز 

خود را تهیه کنند.
 گ��ودرزی افزود: برخی افراد، ش��مش آلومینیوم 
را به ط��ور عمده خریداری می کنن��د و به تدریج در 
اختی��ار مصرف کنندگان قرار می دهند  وی تصریح 
ک��رد: بدون ش��ک با گران ش��دن نرخ م��واد اولیه، 
شرایط سرمایه در گردش کارخانه ها بغرنج تر شده، 

بنابراین میزان تولید دچار افت می شود.

روی خط خبر

سارااصغری 
شرکت فولاد سفیددش��ت چهارمحال و بختیاری 
یکی از طرح های هش��ت گانه فولاد استانی است که 
زیرمجموعه ش��رکت فولاد مبارکه به ش��مار می رود 
و آذر ۱۳۹۵ ب��ا حض��ور مع��اون رئیس جمهوری به 
عنوان نخس��تین طرح اس��تانی بهره برداری شد. این 
واحد فولادسازی در سال ۱۳۹۶ تولید ۴۸۰ هزار تن 
آهن اس��فنجی را به ثبت رساند و به گفته مدیرعامل 
این ش��رکت، ۹۵ درصد اهداف این ش��رکت در سال 
گذشته محقق شد. واحد فولادسازی این شرکت نیز 
قرار است تا س��ال ۹۸ راه اندازی شود. البته دو طرح 
تولید شمش اسلب )بیلت( و یک خط نورد سرد نیز 
در فولادس��ازی به عنوان طرح های توسعه ای تعریف 
و عملیاتی شده که این دو طرح حدود ۱۰۰ میلیون 
یورو س��رمایه گذاری نیاز دارند و عمده آن به وسیله 

فاینانس چین تامین می شود. 
ش��رکت فولاد سفیددشت ش��امل دو واحد اصلی 
اس��ت؛ واحد احیای مس��تقیم به روش میدرکس که 
در این واحد، گندله وارد ش��ده به س��ایت به وسیله 
گاز احیایی در داخل کوره به آهن اس��فنجی تبدیل 
می ش��ود و واحد فولادسازی و ریخته گری که در این 
واحد، آهن اس��فنجی به دست آمده در واحد احیا به 
همراه قراضه آه��ن و دیگر افزودنی ها در کوره قوس 
الکتریک EAF ذوب شده و پس از تصفیه  به صورت 

اسلب ریخته گری می شود.
نخس��تین دوره تعمی��رات س��الانه واح��د احیای 
مس��تقیم ش��رکت ف��ولاد سفیددش��ت چهارمحال، 
ابتدای امس��ال در این واحد انجام ش��د. با اجرای دو 
طرح توس��عه در فولاد سفیددش��ت که شامل تولید 
ش��مش اس��لب و خط نورد سرد اس��ت، نیاز شرکت 
 ورق خ��ودرو چهارمح��ال و گالوانی��زه ت��اراز تامین 

می شود.
براساس�برنامه�پیش�رفته�ایم��

درب��اره وضعیت ف��ولاد سفیددش��ت و طرح های 

توس��عه ای آن و اقدام های انجام ش��ده در این واحد 
فولادسازی، مدیرعامل فولاد سفیددشت در گفت وگو 
با روزگار معدن عنوان کرد: فولاد سفیددشت شامل 

دو بخش احیای مستقیم و فولادسازی است. 
بخش احیای مس��تقیم آن، آب��ان ۹۵ بهره برداری 
شد و بخش فولادس��ازی آن سال آینده بهره برداری 

خواهد شد. 
محمود ارب��اب زاده گفت: 
در پی عملکرد قابل تقدیر 
کارکنان در سال گذشته، 
اهداف شرکت  ۹۵ درصد 

محقق شد. 
 وی در ادام��ه اف��زود: در 
بهره ب��رداری،  راس��تای 
همچ��ون  فعالیت های��ی 
س��اماندهی تعمیرات پیش��گیرانه، کنترل و کاهش 
مص��رف آب در گ��ردش، تهی��ه س��اختار تجهیزات 
توقفات در شبکه نگهداری و تعمیرات، تامین قطعات 
یدکی و تجهیزات اصلی، توسعه محوطه ذخیره مواد 
اولیه، س��ازماندهی حمل ونقل م��واد اولیه و محصول 
و بهره ب��رداری از ش��بکه های تولی��د و تعمی��رات و 
مدیریت انرژی و س��یالات انجام ش��ده است. ضمن 
اینکه با اقدامات یادش��ده، در نیمه دوم سال ۱۳۹۶ 
تمام توقفات ب��ه صورت برنامه ریزی ش��ده، انجام و 
از توقف ه��ای اضطراری ب��ه طور کام��ل جلوگیری 
ش��ده اس��ت. محمود ارباب زاده در ادامه با اش��اره به 
برنامه های شرکت فولاد سفیددشت خاطرنشان کرد: 
تا کنون بر اس��اس برنامه پی��ش رفته ایم و در ۳ ماه 
ابتدای س��ال، بالای ۱۵۰ هزار تن تولید داش��ته ایم، 
البته حدود یک ماه به خاطر مسائل آب، میزان تولید 
را کاهش داده بودیم و تا اندازه ای هم تعمیرات انجام 
دادیم. وی تاکید کرد: تعمیرات س��الانه خوبی انجام 
داده ایم و این تعمیرات پس از گشایش کارخانه و بعد 
از یک س��ال و نیم تعمیرات، انجام شده که تعمیرات 

موفق��ی بوده و هم اکنون پلنت ها در وضعیت مطلوب 
قرار دارند.  مدیرعامل فولاد سفیددش��ت در پاسخ به 
این پرسش که از ابتدای افتتاح کارخانه تا کنون چه 
میزان تولید داشته اید، عنوان کرد: سال گذشته ۴۸۰ 
هزار تن تولید داش��تیم و حدود ۱۷۰ هزار تن نیز در 
امس��ال تولید داش��ته ایم که در مجموع، حدود ۷۵۰ 
ه��زار تن تولید را تا کنون به ثبت رس��انده ایم. البته 
تمام تولید ما به مصرف داخلی رس��یده و واحدهایی 
چ��ون فولاد مبارک��ه، فولاد خوزس��تان، فولاد خزر، 
فولاد ویان، ف��ولاد کویر و فولاد یزد عمده خریداران 

ما در یک سال و نیم گذشته بوده اند.
فولادسازی،�سال��۹۸راه�اندازی�می�شود��

ارب��اب زاده در پاس��خ ب��ه این پرس��ش ک��ه واحد 
فولادس��ازی که فاز دوم این کارخانه به شمار می رود، 
به چه مرحله ای رس��یده، خاطرنش��ان کرد: در واحد 
فولادس��ازی به دلیل مباحث تامین مالی با مش��کل 
روبه رو بودیم که خوش��بختانه این مش��کل برطرف 

شده است. 
تامی��ن مالی ای��ن واحد نیز انجام ش��د و برنامه با 
سرعت زیادی در حال پیشرفت است. به عبارت دیگر 
واحد فولادسازی بیش��تر از ۷۰درصد پیشرفت دارد 
و برنامه ریزی ش��ده که فاز دوم فولاد سفیددشت در 

سال ۱۳۹۸ راه اندازی شود.
ورود�سرمایه�گذاران�چینی�به�طرح�های���

توسعه�ای�فولاد�سفیددشت
مدیرعامل فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری 
ب��ا بیان اینکه این ش��رکت اجرای دو ط��رح دیگر را 
در دس��ت مطالعه دارد، گفت: با راه ان��دازی فاز دوم 
طرح که در حال اجراس��ت، در مرحله نخس��ت قرار 
است ش��مش تختال تولید ش��ود اما طرح توسعه ای 
برای تولید ش��مش اسلب )بیلت( تعریف شده تا نیاز 
کارخان��ه همجوار با فولاد سفیددش��ت را در منطقه 

تامین کند. 
همچنین طرح دیگر فولاد سفیددش��ت، یک خط 

نورد سرد خواهد بود که در حال مذاکره با شرکت های 
خارجی برای اجرای آن هس��تیم و امیدوارم بتوانیم 
قرارداد آن را منعقد کنیم تا نیاز شرکت ورق خودرو 

چهارمحال و گالوانیزه تاراز تامین شود. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه برنامه فروش 
تختال تولیدی در واحدی که تا سال آینده راه اندازی 
می شود، چیست، اظهار کرد: در فروش این محصول، 
بازار داخل را موردنظر قرار داده ایم و برنامه این است 
که این تختال به ش��رکت ف��ولاد مبارکه برای طرح 
توسعه نورد ۲ داده ش��ود تا در آینده بتواند ظرفیت 
خ��ط نورد ۲ را ب��ا یک میلیون تن تخت��ال تولیدی 

سفیددشت به حداکثر برساند.
 مدیرعامل فولاد سفیددشت درباره میزان سرمایه 
مورد نیاز دو طرح توسعه این شرکت نیز خاطرنشان 
کرد: برآوردها این اس��ت ک��ه در این دو طرح چیزی 
حدود ۱۰۰ میلیون یورو سرمایه گذاری نیاز است که 
عمده آن به وس��یله فاینانس چین تامین می شود تا 
به کمک پیمانکاران داخل��ی، این دو پروژه عملیاتی 

شوند.
 SMS ،ب��رای اجرا نی��ز با ش��رکت های دانیل��ی 
و MCC وارد مذاک��ره ش��ده ایم. البت��ه امیدواریم 
تحریم ها تاثیری روی این پروژه نگذارند. تمهیداتی با 
ایمیدرو و شرکت ملی فولاد در این زمینه اندیشیده 

شده تا این تاثیرات به کمترین میزان برسد.
تامین�آب�از�پساب���

مدیرعامل فولاد سفیددش��ت همچنی��ن در ادامه 
با اش��اره ب��ه مهم تری��ن برنامه های پی��ش رو یادآور 
ش��د: عم��ده برنامه ما در س��ال ج��اری، تامین آب 
واحد از پس��ماند ب��ود. در این زمین��ه قراردادهایی 
چون خ��ط انتق��ال پس��اب و تصفیه خان��ه صنعتی 
را امض��ا کردی��م و پیمانکارها کار را آغ��از کرده اند. 
امیدوارم بتوانیم در یک س��ال و نی��م، این کار را به 
سرانجام برسانیم و سال آینده زمانی که فولادسازی 
 راه ان��دازی می ش��ود از پس��اب ب��رای آن اس��تفاده 

کنیم. 
مشکل�حمل�ونقل�داریم��

ارباب زاده همچنین در پاس��خ به این پرس��ش که 
آیا مش��کل تامین گندله واحد فولاد سفیددشت رفع 
شده اس��ت، گفت: با راه اندازی واحد سنگان، مشکل 
گندله واحد برطرف شده است. سنگان زیر نظر فولاد 
مبارکه است که گندله واحد ما را تامین می کند. وی 
در پاسخ به این پرسش که آیا مسیر سنگان تا واحد 
شما دور نیست، گفت: البته یکی از بحث های عمده، 
موضوع حمل و نقل اس��ت که در این زمینه راه آهن 
نداری��م و هزینه های ما هم افزایش یافته اس��ت. اگر 
قرار باش��د حم��ل و نقل با کامیون انجام ش��ود، هم 
مش��کل اس��ت و هم مس��ائل خاص خودش را دارد. 
در این مس��یر، ریل وجود ن��دارد. وی در ادامه تاکید 
کرد: ۱۵ سال است پروژه ریل چهارمحال و بختیاری 

پیشرفتی ندارد و رها شده است. 
آثار�تحریم�ها��

مدیرعامل ش��رکت فولاد سفیددشت همچنین در 
پاسخ به این پرسش که آیا تحولات ارزی، تاثیری بر 
فعالیت کارخانه داشته است یا خیر، عنوان کرد: گران 
شدن نرخ دلار بیشتر در تامین قطعات مواد و تامین 
تجهی��زات پروژه تاثیرگ��ذار بوده اس��ت. برای مثال 
تامین لوله های تجهیزات فولادسازی و حتی قطعات 
یدکی، چ��ه در زمینه تامین داخل��ی و چه از لحاظ 
تامین خارجی با مشکل روبه رو شده است. ارباب زاده 
در ادام��ه تاکید کرد: تا پی��ش از این، قیمت ها ثابت 
بود ام��ا درحال حاضر ثبات خود را از دس��ت داده و 
سیاس��ت های دولت باید بر مبنای تسهیل و تثبیت 

نرخ ارز باشد تا بتوانیم قطعات را تامین کنیم.  
وی همچنی��ن در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که آیا 
مصرف الکت��رود گرافیتی ندارید عن��وان کرد: واحد 
سفیددش��ت الکت��رود مص��رف نمی کن��د. البته اگر 
فولادسازی راه اندازی ش��ود نیاز به الکترود گرافیتی 

خواهیم داشت.

یک عضو انجمن فولاد با اعام اینکه این روزها صادرات محصولات 
فولادی با مش��کات متعددی روبه رو اس��ت، عنوان کرد: نیاز داخلی 
فولاد ۱۲ میلیون تن در سال است و امسال قرار است ۲۵ میلیون تن 

فولاد در کشور تولید شود.
به گزارش تسنیم، سیدرضا شهرستانی، با اشاره به اینکه متاسفانه 
صدور بخشنامه های متناقض  مشکات زیادی را برای تولیدکنندگان 
به وجود آورده اس��ت، اظهار کرد: این موضوع ها کل صنعت را دچار 

سکته کرده است.
وی ب��ا بیان اینکه قرار ش��ده که نرخ فولاد براس��اس معدل گیری 

۴دوره گذش��ته تعیین شود، افزود: این تصمیم در افزایش نرخ فولاد 
در آین��ده موث��ر خواهد بود. این عضو انجمن فولاد با اعام اینکه این 
روزها صادرات محصولات فولادی با مشکات متعددی روبه رو شده 
است، گفت: موانع حمل ونقل، بیمه و انتقال ارز عاملی شده تا صادرات 
برای صادرکنندگان فولاد به صرفه نباش��د. شهرستانی تصریح کرد: 
قرار اس��ت امس��ال ۲۵ میلیون تن فولاد در کش��ور تولید ش��ود که 
نیاز داخلی ما ۱۲ میلیون تن بوده و بقیه باید صادر ش��ود اما موانع 
صادراتی عاملی ش��ده تا بین واحدها رقابت منفی ایجاد شود. وی به 
جلسه های انجمن برای هماهنگی با صادرکنندگان فولاد اشاره کرد 

و گف��ت: درصددیم با هم��کاری اعضای انجمن از ایجاد رقابت منفی 
میان صادرکنندگان جلوگیری کنیم البته لازمه اجرایی ش��دن این 

موضوع، همکاری دولت با فولادسازان است.
 لازم به یادآوری است که سال گذشته حدود ۲۰ میلیون تن فولاد 
تولید شد که از این میزان حدود ۸ میلیون تن به صادرات اختصاص 
یافت. قرار ش��ده است که امس��ال حدود ۱۲ میلیون تن به صادرات 
ف��ولاد اختصاص یابد. البته با وجود تحریم ها ممکن اس��ت اختالی 
پیش آید و واحدهای تولیدی قادر نباش��ند همچون س��ال گذش��ته 
بر اس��اس هدف تعیین ش��ده صادرات کنند. در نیمه امسال، اهداف 

تعیین ش��ده تولیدی و صادراتی محقق ش��ده است. البته در چند ماه 
گذش��ته، بخش��نامه های دولتی در بورس کالا اختال هایی در روند 
تولیدکنندگان به وجود آورد و این صنعت را دچار وقفه و سکته کرد. 

بخشنامه های متناقض صنعت را دچار سکته کرده است

قیمت-کیلو)ریال(شهرطولابعادآنالیز

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۵۰۰مشهد

۳sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۷۰۰مشهد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۶۳۷۴۰۰تهران

۵sp۱۲۰*۱۲۰۱۲۳۶۶۰۰کاشان

۵Sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۷۲۰۰ساوه

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۵۰۰یزد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۱۲۳۷۴۰۰قزوین

قیمت)ریال(کارخانهمشخصاتشاخص

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۱.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۲.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۳

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۴

۴۹۰۰۰الیگودرز۲۰*۲۰مش ۸ آجدار

۴۹۰۰۰الیگودرز۱۵*۱۵مش ۸ آجدار

۴۹۰۰۰الیگودرز۱۰*۱۰مش ۸ آجدار

نرخ محصولات مفتولینرخ شمش فولاد

نرخ محصولات کارخانه های آهن و فولاد

 ۲ طرح توسعه ای فولاد سفیددشت
 عملیاتی می شود

با�سرمایه�گذاری��۱۰۰میلیون�یورویی�



حادثه اتمی فوکوشیما، عامل 
احیای زغال سنگ در ژاپن 

استخراج زغال س��نگ در ژاپن از سال ۱۲۶۴ 
خورش��یدی )۱۸۸۵ میلادی( آغاز شد و تا سال 
۱۳۸۱ خورش��یدی )۲۰۰۲ میلادی( حدود ۴۳ 
معدن با ظرفیت های ۳۰هزار تن تا ۲میلیون تن 

در سال فعال بودند.
ب��ا ورود زغال س��نگ واردات��ی ب��ه بندرها با 
قیمت ه��ای پایین و به دلیل نزدیکی این بندرها 
به نیروگاه های زغال س��نگی و ب��الا بودن کرایه 
حمل داخلی، تعداد زیادی از آنها تعطیل شدند 
و درحال حاضر فقط ۳ یا ۴ معدن که در نزدیکی 
محل های مصرف در نیروگاه ها هس��تند، فعالیت 

می کنند.
مشکل پیش آمده در سال ۱۳۸۹ خورشیدی 
)۲۰۱۰ میلادی( برای نیروگاه اتمی فوکوش��یما 
موج��ب ش��د ژاپ��ن دوب��اره برنام��ه توس��عه 
نیروگاه های زغال س��نگی را بازنگ��ری کند. این 
حادثه، منجر به خارج ش��دن تم��ام ۵۴نیروگاه 
اتم��ی ب��رای بازدیدهای ایمنی و فنی ش��د که 
نتیج��ه آن راه اندازی ۸نیروگاه ب��ود و دولت به 
اجبار برای رفع کمبود برق به بالا بردن ظرفیت 
تولی��د نیروگاه ه��ای زغال س��نگی، راه ان��دازی 
نیروگاه ه��ای قدیمی و وارد کردن س��وخت های 
نفت��ی و گاز)LNG( با قیمت های بالا برای رفع 

شرایط به وجود آمده، اقدام کرد. 
با این ش��رایط، ش��ماری از معادن زغال سنگ 
که نزدیک برخی نیروگاه ها بودند، فعال ش��دند 
ک��ه فعال تری��ن آنه��ا در هوکایی��دو در منطقه 
ایش��ی کاری ب��ود و فعالی��ت این مع��ادن با بالا 
رفت��ن ن��رخ جهانی زغال س��نگ بیش��تر ش��د. 
تش��دید فعالیت اس��تخراجی این معادن همراه 
ب��ا راه ان��دازی نیروگاه های قدیم��ی و بالا بردن 
ظرفیت نیروگاه های فعال زغال س��نگی توانست 
کمب��ود ب��رق دو نیروگاه اتم��ی در هوکاییدو را 
که برای کنترل و بازرس��ی از مدار خارج ش��ده 
بودن��د و مجوز راه اندازی نداش��تند، جبران کند 
و ب��ا ای��ن روش ۴۰ درصد برق مصرفی اس��تان 
تامین ش��د. علاوه بر تامین برق هوکاییدو، این 
نیروگاه ها بخش��ی از نیاز اس��تان هون شو را نیز 
تامی��ن کرده اند. در ای��ن نیروگاه ها روزانه بیش 
از ۳۰۰ کامی��ون برای حمل زغال س��نگ به کار 
گرفته شدند و قرارداد خرید سالانه یک میلیون 
و ۲۰۰ ه��زار ت��ن، با مع��ادن نزدی��ک نیروگاه 
منعقد ش��د. درحال حاضر با توجه به فرسودگی 
تجهیزات نیروگاه ها و معادن، تلاش مس��ئولان 
باعث ش��ده که تولی��د برق ادامه یاب��د و تولید 
به طور عادی مس��یر خود را ط��ی کند. لازم به 
یادآوری اس��ت که عمر قانونی نیروگاه ها ۴۰ تا 
۵۰ س��ال تعیین شده بود که با توجه به شرایط 
حاد ایجاد ش��ده، دولت عمر بهره برداری از این 
نیروگاه ه��ا را به ۶۰ س��ال افزایش داده اس��ت. 
واحد ش��ماره یک نیروگاه هوکاییدو که از سال 
۱۳۴۷ خورش��یدی )۱۹۶۸ میلادی( فعال بوده، 

قدیمی ترین آنهاست. 
در ش��رایط حاضر که بیشتر کشورها به منابع 
گاز و نف��ت دسترس��ی دارند، ب��ا توجه به هدف 
کم کردن تولید گازهای گلخانه ای، در حال کم 
کردن ظرفیت نیروگاه های زغال سنگی هستند. 
ژاپن با توجه به دسترسی نداشتن به این منابع، 
برنامه ای ۲۰ س��اله را برای توس��عه نیروگاه های 
زغال س��نگی، برنامه ریزی و در ۲س��ال گذشته 
نیز ۲نی��روگاه جدید زغال س��نگی را راه اندازی 
کرده اس��ت. این کش��ور برای ۱۰ س��ال آینده 
۳۶ نیروگاه زغال س��نگی جدید را در برنامه و در 
دست ساخت دارد، به طوری که در سال ۱۴۰۹ 
خورشیدی )۲۰۳۰ میلادی( سهم تولید برق از 
زغال س��نگ به ۲۶ درصد خواهد رس��ید. دلیل 
اصلی این تغییرات، بیش��تر به حادثه فوکوشیما 
باز می گردد که بر اس��اس برنامه ریزی پیش��ین 
باید در سال ۲۰۳۰ میلادی، تولید برق اتمی به 
۵۰ درصد برس��د اما با این اتفاق شرایط سوخت 
برای تولید برق به اجبار تغییر می کند، به طوری 
که در سال ۱۳۹۳ خورشیدی )۲۰۱۴ میلادی( 
س��هم زغال س��نگ و گاز مایع، تامین کننده ۳۱ 
درص��د تولید برق ژاپن بوده اس��ت. در هر حال 
برنامه دول��ت ژاپن برای س��ال ۲۰۳۰میلادی، 
راه ان��دازی تعدادی از نیروگاه های اتمی اس��ت. 
سهم انرژی های تجدیدپذیر در تولید انرژی ۲۲ 
تا ۲۴ درصد اس��ت. در نتیجه سهم زغال سنگ، 
نفت و گاز در تولید انرژی حدود ۵۷ درصد است 
که نمی تواند مصوبه ها و تعهدات زیست محیطی 

ژاپن را تامین کند.

معدنبینالملل
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شماره36 سالاول

بهرامفرزاد
کارشناسمعدن

یادداشت

س��فیر چین در امریکا گفت: »ما هرگز خواس��تار جنگ تجاری 
نبودی��م اما اگر کس��ی علیه ما جن��گ تجاری راه بین��دازد، باید 

پاسخش را بدهیم و از منافع خود دفاع کنیم«.
به گزارش تس��نیم ب��ه نقل از بلومبرگ، س��فیر چین در امریکا 
گف��ت پکن چاره ای ندارد و باید جواب جنگ تجاری را که امریکا 

شروع کرده بدهد.
سفیر چین گفت: »ما هرگز خواستار به راه افتادن جنگ تجاری 
نبودی��م اما اگر کس��ی علیه ما جن��گ تجاری راه بین��دازد، باید 

پاسخش را بدهیم و از منافع خود دفاع کنیم«.
این س��خنان او در بحبوحه تنش های سیاس��ی و اقتصادی بین 
دو اقتصاد بزرگ دنیا بیان ش��د. موسس��ه های بین المللی و سایر 
کش��ورها هش��دار داده اند که در صورت حل نشدن این درگیری، 

رشد اقتصاد جهانی ضربه خواهد خورد.
او همچنی��ن اتهام مایک پنس، مع��اون رئیس جمهوری امریکا 
مبن��ی بر ت��لاش چین ب��رای دخال��ت در امور داخل��ی امریکا را 

بی اساس خواند.
پنس در س��خنرانی ۱۲ مهر )۴ اکتب��ر( گفت پکن قصد دارد با 
جاسوسی، وضع عوارض، اقدامات اجباری و کمپین های تبلیغاتی، 

افکار عمومی مردم امریکا را گمراه کند.
اظهارنظرهای او س��خت ترین انتقادی بوده که تا حالا یک مقام 
عالی رتبه امریکا علیه چین داشته است. این انتقادها وضع عوارض 
از سوی هر دو دولت را به دنبال داشت که صدها میلیارد دلار در 

معاملات دوطرفه را شامل می شد.
اوایل هفته جاری، صندوق بین المللی پول، پس از اعلام کاهش 

دورنمای رش��د اقتصادی جهان به ۳.۷ درصد در س��ال جاری، به 
جنگ تجاری بین چین و امریکا اش��اره کرد. پیش بینی می ش��ود 
رشد اقتصاد امریکا در سال آینده میلادی، ۲.۵ درصد یعنی کمتر 

از ۲.۹ درصد امسال باشد.
صندوق بین المللی پول ، ۱۷ مهر )۹ اکتبر( در اجلاس س��الانه 
خ��ود در بالی اندونزی اعلام کرد که اوضاع خوب نیس��ت. رش��د 

اقتصادی از آنچه امیدوار بودیم نامتعادل تر است.
کریس��تین لاگارد، رئیس صن��دوق بین المللی پول گفت: »پیام 
ما واضح هس��ت: کاهش تنش ها. منازعات تجاری، جریان اقتصاد 

جهانی را متلاطم می کند«.
س��فیر چی��ن در امریکا گف��ت: »امری��کا در مس��ائل تجاری، 
برخ��ورد خوبی با چین نداش��ته اس��ت. مواضع امری��کا مدام در 

 ح��ال تغییر اس��ت بنابرای��ن نمی دانی��م اولویت ه��ای امریکا چه 
هستند«.

ن��زاع فزاینده تجاری، عامل تاثیر گذاری در بازار جهانی در هفته 
گذشته بوده است. شاخص های مهم بورس امریکا بدترین عملکرد 

خود را در این هفته داشتند.
لاری کودل��و، مدی��ر اقتص��ادی کاخ س��فید گف��ت: »دونال��د 
ترام��پ و رئیس جمه��وری چی��ن، اواخ��ر نوامب��ر در اج��لاس 
و  برنامه ه��ا  می کنن��د. طرح ه��ا،  ملاق��ات  ه��م  ب��ا   ۲۰ ج��ی 
 دس��تور کارهای��ی وج��ود دارد ک��ه بای��د درب��اره آنه��ا مذاکره

 شود«.
او ادامه داد که این گفت وگو ها نقش اساس��ی در هدایت روابط 

داشته و با وجود تنش های فعلی، دو کشور روابط خوبی دارند.

پکن چاره ای ندارد جز اینکه پاسخ جنگ تجاری امریکا را بدهد

ثمنرحیمیراد 
 اتاق معادن افریقای جنوبی از کاهش سرمایه گذاری 
و حتی احتمال خروج شرکت های معدنی از این کشور 
خب��ر می دهد. در حالی که افریق��ای جنوبی تاکنون 
موفقیت های چش��مگیری در جذب غول های معدنی 
داش��ته اما در ظاهر، نبود ثبات سیاس��ی، مانع ادامه 
فعالیت شرکت ها شده و آنها در اقدامی اعتصاب گونه، 

تصمیم به کاهش یا قطع سرمایه گذاری دارند. 
به گزارش روزگار معدن به نقل از رویترز، یک سوم 
از بزرگ ترین ش��رکت های معدنی فع��ال در افریقای 
جنوبی برای سال جاری میلادی هیچ سرمایه گذاری 
جدیدی نداش��ته اند و حتی یکی از آنها تصمیم دارد 
از این کش��ور خارج شود. این قضیه حاصل پژوهشی 
اس��ت که اتاق معادن افریقای جنوبی انجام داده، در 
حال��ی که افریق��ای جنوبی بزرگ تری��ن تولیدکننده 
پلاتین��وم و بزرگ تری��ن صادرکننده ط��لا در جهان 
است و حدود ۴۰ درصد از صادرات آن را طلا تشکیل 
می دهد. این کشور همچنین ۴۰ درصد از کل ذخایر 
ط��لای جه��ان را در خود ج��ای داده و ۲۸ درصد از 
کل ط��لای جه��ان در آن تولی��د می ش��ود. افریقای 
جنوبی علاوه ب��ر طلا از بزرگ تری��ن تولیدکنندگان 
عمده اورانیوم، س��نگ س��رمه، پلاتین و زغال سنگ 
اس��ت. الماس، آلومینیوم و سیلیکات آلومینیوم، پنبه 
نسوز، کروم، مس، سنگ آهن، سرب، منگنز، فسفات، 
سیلیکوم، نقره، تیتانیوم و روی نیز دیگر مواد معدنی 
را که در این کش��ور تولید می ش��ود، شامل می شوند. 
ب��ا همه این احوال، بخش مع��دن افریقای جنوبی در 
چند س��ال گذش��ته رو به افول رفته است؛ افولی که 
از افزایش دس��تمزد نیروی انسانی و رشد هزینه های 

مربوط به انرژی ریش��ه می گیرد و کاهش بهای مواد 
معدنی، خشونت اجتماعی و ناآرامی های کارگری نیز 
به آن دام��ن می زند. در کنار هم��ه اینها، نبود ثبات 
سیاسی در افریقای جنوبی، مزید بر علت شده است. 
به دنب��ال افول این بخ��ش در افریق��ای جنوبی ۷۰ 
هزار فرصت ش��غلی در سال گذش��ته میلادی از بین 
رف��ت، در حالی که  ۴۵۶ هزار نف��ر همچنان در این 
بخش مشغول هس��تند. در پژوهشی که اتاق معادن 

افریقای جنوبی انجام داده ۱۶ ش��رکت بررسی شدند 
ک��ه بیش��تر از ۸۰ درصد از تولید معدن��ی را در این 
کشور در اختیار دارند و بازیگران اصلی و تاثیرگذار در 
صحنه معدنکاری آن به ش��مار می آیند، شرکت هایی 
مانن��د انگلوامریکن و سیبانی اس��تیل واتر نیز در زمره 
آنه��ا هس��تند. انگلوامریکن بزرگ تری��ن تولیدکننده 
پلاتینوم در جهان اس��ت ک��ه تولید حدود ۴۰ درصد 
از این ماده را در س��طح جه��ان در اختیار دارد. این 
شرکت همچنین از بزرگ ترین تولیدکنندگان الماس، 
مس، نیکل، س��نگ آهن و زغال حرارتی و متالورژی 
به ش��مار می آید و علاوه بر افریقا، در آسیا، استرالیا، 

اروپا و امریکای شمالی و جنوبی نیز فعالیت می کند. 
سیبانی اس��تیل واتر نیز از تولیدکنن��دگان بزرگ طلا 
در افریقای جنوب��ی و یکی از ۱۰ مورد از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان طلا در سطح جهان است. این شرکت 
همچنین سومین شرکت بزرگ تولیدکننده پالادیوم 

و پلاتینوم در جهان به شمار می آید.
بی�ثباتی�سیاسی،�مانع�سرمایه�گذاری���

در همین راستا، نوریمان نورمان، معاون مدیرعامل 

ش��رکت انگلوامریک��ن، بی ثباتی های قانون��ی را مانع 
تخصیص سرمایه شرکتش در افریقای جنوبی معرفی 
کرده و در این باره می گوید: در افریقای جنوبی، رابطه 
چندان مس��المت آمیزی بی��ن وزارت منابع طبیعی و 
این صنعت وجود ندارد و ما نمی توانیم آثار منفی این 
ناهماهنگی و ضعف قوانین را دس��ت کم بگیریم. این 
صنعت همچنین از شماری از کشمکش های دادگاهی 
رنجور است. کش��مکش هایی که نورمان از آنها حرف 
می زند ب��ه اصلاحاتی برمی گردد ک��ه دولت افریقای 
جنوبی در منش��ور صنعتی این کش��ور اعمال کرده و 
ش��رکت ها قوانین جدید برآمده از آن را طاقت فرس��ا 

و مانع فعالیت های شان عنوان می کنند. این در حالی 
است که موزبنزی زوآن، وزیر معادن افریقای جنوبی 
تاکنون واکنش��ی به ای��ن اعتراض ها نش��ان نداده و 
فعالان معدنی نیز می گویند که تنها به واسطه دادگاه 
با این وزیر روبه رو خواهند ش��د. ش��رکت های معدنی 
ب��ر این باورند که زوآن، عملک��رد موفقی در برقراری 
تع��ادل می��ان دغدغه های قانونی افریق��ای جنوبی و 
بخش معدن این کش��ور نداشته و تا زمانی که دولت، 
مُصر بر اجرای معیارهایی است که خود تعیین کرده، 
مانع فعالیت سرمایه گذاران است و در نتیجه، افریقای 
جنوب��ی در ج��ذب س��رمایه گذار و توس��عه هر گونه 

فعالیت معدنی موفق نخواهد بود.
تاثیر�مستقیم�ثبات�بر�سرمایه���

دانش��یار  افض��ل،  پیم��ان 
مهندس��ی  بخش  تمام وقت 
مع��دن دانش��گاه آزاد واحد 
تهران جنوب در گفت وگو با 
روزگار مع��دن در تش��ریح 
بیش��تر این بح��ران توضیح 
می ده��د: در دنی��ای امروز، 
میان ثبات سیاسی و سرمایه گذاری، ارتباط مستقیمی 
وج��ود دارد. هم اکنون حدود ۲۰۰ کش��ور در جهان 
وج��ود دارند که به دلیل نبود ثبات سیاس��ی، فرصت 
سرمایه گذاری سرمایه گذاران را از دست می دهند، هر 
چن��د دارای ذخایر غنی هس��تند. در نتیجه با وجود 
حجم چشمگیر ذخایر، ش��رایط اقتصادی مطلوبی را 
تجربه می کنند. حالا این کشورها که بیشتر افریقایی 
هستند از ورود س��رمایه گذاران استقبال می کنند که 
ای��ن اتف��اق باع��ث می ش��ود دس��ت ش��رکت های 

س��رمایه گذار از جمله آنهایی ک��ه در افریقای جنوبی 
فعالن��د برای تغییر محل س��رمایه گذاری باز باش��د. 
کشورهایی مانند نامیبیا، زیمبابوه و کنگو از این جمله 
هس��تند که می توانند س��رمایه های ش��رکتی مانند 
انگلوامریک��ن را به خود جذب کنند. وی می افزاید: از 
س��ویی دیگر جاکوب زوما، رئیس جمه��وری کنونی 
افریقای جنوبی، قدرت سیاس��ت ورزی و ویژگی های 
شخصیتی برجسته ای ندارد و شرکت های معدنی نیز 
می دانن��د که بخش زیادی از اقتصاد افریقای جنوبی، 
مبتن��ی بر مواد معدنی اس��ت و از س��ویی دیگر، این 
کش��ور نمی تواند بدون کمک این ش��رکت ها معادن 
خ��ود را از نظر فن��ی اداره کند، در نتیج��ه افریقای 
جنوبی مجبور است به مصالحه با شرکت های معدنی 
دس��ت یاب��د. وی اظه��ار می کند: همچنی��ن نبودن 
دموکراس��ی با پایه و اس��اس در این کش��ورها و نبود 
قوانین محکم، امکان تاخت و تاز ش��رکت های معدنی 
را فراه��م کرده اما بای��د توجه کرد ک��ه معدنکاری، 
صنعتی اس��ت که نیاز به زمان طولانی برای بازگشت 

سرمایه عظیمی دارد که صرف پروژه شده است. 
در نتیج��ه اگ��ر دولت کش��ور میزبان پ��روژه، در 
تامین امنی��ت پروژه موفق عمل نکن��د، انجام پروژه 
ب��رای ش��رکت صرف��ه اقتص��ادی نخواهد داش��ت و 
س��ودده نخواهد ب��ود، آن هم در فض��ای رقابتی که 
بین شرکت های معدنی در س��طح جهان وجود دارد 
و در نهای��ت در ص��ورت تامی��ن نش��دن امنیت لازم 
س��رمایه گذار می تواند انتخاب کند که س��رمایه خود 
را صرف ذخایر کش��ور دیگری کند که اگرچه س��ود 
کمتری عای��د آن می کند اما امنیت س��رمایه در آن 

تامین است.

شورای مواد معدنی استرالیا چشم انداز تقاضای زغال سنگ این 
کش��ور را مثبت پیش بینی کرد. دلیل این افزایش تقاضا، رشد و 
ثبات اقتصادی چین و هند، همراه با صنعتی شدن و شهرنشینی 

است که هر دو عامل افزایش تقاضای فولاد را به دنبال دارند.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن و 
صنایع معدن��ی ایران)ایمیدرو(، به نقل از وب س��ایت ماینینگ، 
تقاض��ای زغال س��نگ متال��ورژی اس��ترالیا از ۲۷۵ میلیون تن 
در س��ال گذش��ته میلادی به ۳۷۲ میلیون تن در س��ال ۱۴۰۹ 
خورش��یدی )۲۰۳۰ میلادی( افزایش می یابد که حاکی از رشد 

سالانه ۲.۳درصدی )۷.۵میلیون تنی( تا سال۲۰۳۰ است.
در گزارش ش��ورای مواد معدنی اس��ترالیا آمده اس��ت: رش��د 
تقاضای زغال س��نگ متال��ورژی برابر با افزای��ش حجم صادرات 
ای��ن مواد معدنی خواهد بود. این رش��د تقاضا به دلیل رش��د و 
ثبات اقتصادی چین و هند، همراه با صنعتی شدن و شهرنشینی 
اس��ت که هر دو عامل افزایش تقاضای ف��ولاد را به دنبال دارند. 
ادامه روند تولید ف��ولاد در چین و ناتوان بودن در تامین داخلی 
زغال س��نگ مورد نیاز در این کشور، تقاضای زغال سنگ چین را 

افزایش خواهد داد. این روند در هند نیز همین طور است.

تانیا کانس��تبل، مدیرعامل ش��ورای موادمعدنی استرالیا، این 
افزای��ش تقاضا را فرصت مناس��بی ب��رای تولیدکنندگان بزرگ 

زغال سنگ در سطح جهان به ویژه در استرالیا عنوان کرد.
وی بهره گی��ری از این فرصت در اس��ترالیا را مس��تلزم انجام 
اقداماتی همچون توس��عه معادن و زیرساخت های این کشور به 

ویژه حمل ونقل ریلی دانست.
اس��ترالیا پنجمین تولیدکننده برتر زغال س��نگ جهان است. 
چی��ن، هند، امری��کا و اندونزی در رتبه های اول ت��ا چهارم قرار 

گرفتند.

صادرات زغال سنگ متالورژی استرالیا در سال گذشته میلادی 
۱۴۷ میلیون تن ثبت ش��ده که از این میزان ۵۰ درصد به چین 

و هند و بقیه به ژاپن، کره جنوبی و تایوان صادر شده است.

تحولات شهرنشینی چین و هند، عامل افزایش تقاضای زغال سنگ در استرالیا 

 یک سوم از بزرگ ترین شرکت های معدنی فعال در افریقای جنوبی برای 
سال جاری میلادی هیچ سرمایه گذاری جدیدی نداشته اند و حتی یکی از 
آنها تصمیم دارد از این کشور خارج شود. این قضیه حاصل پژوهشی 
است که اتاق معادن افریقای جنوبی انجام داده، در حالی که افریقای 
جنوبی بزرگ ترین تولیدکننده پلاتینوم و بزرگ ترین صادرکننده طلا در 

جهان است و حدود ۴۰ درصد از صادرات آن را طلا تشکیل می دهد

بی ثباتی سیاسی 
دامن معادن افریقای جنوبی را می گیرد

خروج�تدریجی�شرکت�ها�از�یکی�از�بزرگ�ترین�کشورهای�معدنی�جهان



رئیس خانه معدن خراس��ان رض��وی، با بیان اینکه بخش معدن 
ایران نیازمند تغییر نگاه  در سازمان های نظارتی و حذف بروکراسی 
است، مطرح کرد: افزایش هزینه های ابزار معدنکاری، ماشین آلات 
و مواد مصرفی، نرخ وس��ایل حمل ونقل جاده ای را چند برابر کرده 

است.
ب��ه گزارش روابط عمومی خانه معدن ای��ران، مرتضی کرامت با 
بیان اینکه نبود ثبات نرخ ارز، گریبان تمام بخش های اقتصادی را 
گرفت��ه، اظهار کرد: بارزترین تاثیر نبود ثبات نرخ ارز بر اقتصاد ما، 
افزایش نرخ خدمات و کالاست زیرا نرخ استفاده از ابزار معدنکاری، 
ماشین آلات، مواد مصرفی و وسایل حمل ونقل جاده ای نیز همچون 

حوزه های دیگر اقتصادی تحت تاثیر نرخ ارز است. 

او افزود: معادله مش��کلات معدنی، چند مجهولی اس��ت. ش��اید 
اگ��ر روند افزایش نرخ هزینه ها را به تنهای��ی در نظر بگیریم بازار 
بتواند خود را همسان س��ازی کند اما این گونه نیست و یکنواخت 
نبودن کنونی باعث ایجاد شکاف بین اجزای فرآیند فعالیت معدنی 
می ش��ود و در نتیجه سکته هایی در مسیر این فرآیند موجب بروز 

خسارت خواهد شد.
کرام��ت ادام��ه داد: پیرو این روند، هزین��ه تامین چرخ، روغن و 
ماش��ین آلات جاده ای رش��د می کند اما کارمزد حمل تناس��بی با 
هزین��ه ندارد. نتیجه آن، توقف فعالیت ن��اوگان حمل ونقل، انتظار 
کش��تی، برخورد هزین��ه دموراژ و انتظار محص��ولات معدنی برای 

حمل به بنادر بارگیری و در نهایت خسارت معدنکار می شود. 

وی با بیان اینکه خس��ارت در تولید مانند شبکه عصبی بدن در 
تمام بخش ها رخنه خواهد کرد، گفت: پیش��نهاد ما حرکت از آخر 
به اول اس��ت یعنی در گام نخس��ت تعیین میزان »خسارت«، گام 
دوم تعیین محل »خس��ارت«، گام سوم تعیین دلیل »خسارت«، 
گام چهارم مس��یر »خس��ارت«، گام پنجم »آمار و تحلیل« و گام 
آخر»اتاق فکر و تمهید«. در صورتی که اتاق فکر شامل مجموعه ای 
از قوه ه��ای مقننه، اجرایی و قضایی و بازار نباش��د، نتیجه مطلوب 

نمی دهد.
کرام��ت افزود: بخش مع��دن ای��ران نیازمند تغیی��ر نگاه ها در 
س��ازمان های نظارتی و حذف بروکراس��ی اس��ت چراکه به نظرم 
دعوای معدن��کار و اداره منابع طبیعی و محیط زیس��ت و بومی ها 

باید با تاثیرپذیری از نگاه های کارشناس��ان بخش معدن به تعامل 
تبدیل شود.

معدن
سهشنبه
24مهر1397
6صفر1440
16اکتبر2018
شماره36 سالاول

عباداللهمحمدولی،عضوهیاتمدیرهانجمن
صنفیکارفرمایانصنعتطلاوجواهرکشور

واردات مصنوعات طلا 
غیرعقلانی است

چن��دی پیش در خبرها خواندیم که در مصوبه 
اخی��ر دول��ت، واردات مصنوعات ط��لا آزاد اعلام 
ش��د. به نظر من اگر این خبر صحت داشته باشد 
بای��د فاتحه کارگاه های تولیدی طلا را در کش��ور 
بخوانی��م. درحال حاضر واحده��ای تولید طلا در 
کشور ش��رایط مناسبی ندارند و بس��یاری از آنها 
ورشکس��ته ش��ده اند یا با نیمی از توان خود کار 

می کنند.
نوس��ان  نرخ طلا در ماه های اخیر باعث ش��ده 
ک��ه خرید و فروش طلا در کش��ور در حجم قابل 
توجه��ی کاهش پی��دا کند تا جای��ی که می توان 
گفت تولیدکنندگان طلا، ب��ا ۵ درصد توان خود 

فعالیت می کنند. 
خ��لاف  ب��ر  مصنوع��ات،  واردات  مصوب��ه   
سیاس��ت های اعلام ش��ده رهبر معظم انقلاب در 
راستای حمایت از تولید ملی است و من امیدوارم 
ک��ه این مصوبه به مرحله اجرا نرس��د. مصنوعات 
ط��لا، همان محص��ولات تولید ش��ده از س��وی 
تولیدکنندگان داخلی اس��ت. وقتی محصولی در 
کش��ور به اندازه نیاز تولید می شود دیگر عقلانی 
نیس��ت که بخواهیم اج��ازه واردات آن را بدهیم. 
بر اس��اس قانون، ورود طلای خام از س��وی افراد 
حقیق��ی و حقوقی به هر میزان آزاد اس��ت و این 
قان��ون چندان به ضرر تولید داخلی نیس��ت و بر 
اساس نیاز کشور وضع شده است چراکه در داخل 
به اندازه نیاز، طلا تولید نمی ش��ود و برای تامین 
این نیاز ناچار به واردات این ماده معدنی هستیم. 
ب��رای مدیریت بر بازار و کنت��رل تقاضای بازار، 
می ت��وان اجازه واردات مصنوع��ات را داد اما باید 
بگویم شرایط فعلی بازار داخلی به گونه ای نیست 
که اجازه واردات مصنوعات داده ش��ود. در ۵ دهه 
گذش��ته، اجازه واردات مصنوعات داده نشد، چرا 
باید در این ش��رایط اقدام به چنین کاری کنیم؟ 
ای��ن مصوب��ه در چنی��ن ش��رایطی تی��ر آخر به 
تولیدکنندگان داخلی اس��ت. جمعیت زیادی در 
بخش تولید طلا در کش��ور فعالند و اگر این اقدام 
حاصل شود آس��یب جدی متوجه تولیدکنندگان 

طلا می شود. 

واردات مصنوعات طلا
به ضرر طلاسازان است

رئیس کمیسیون سازندگان طلا، نقره و جواهر 
اتحادیه طلا و جواهر مشهد گفت: در مصوبه اخیر 
دول��ت، واردات مصنوع��ات طلا آزاد اعلام ش��ده 
اس��ت. این مسئله باعث کس��ادی بازار طلاسازان 
می ش��ود و بهتر اس��ت در این زمینه تجدیدنظر 
ش��ود. به گزارش ایرنا، مه��دی لوحی، افزود: پس 
از نوس��انات نرخ ارز در سال جاری، خرید طلای 
س��اخته شده یا مصنوعات طلا در بازار ۸۰ درصد 
کاهش یافت که باعث تعطیلی بیشتر کارگاه های 

طلاسازی یا تعدیل نیروی آنها شد.
وی اظهار کرد: تا ش��هریور سال گذشته، ۳۵۰ 
کد کارگاه طلاس��ازی در مشهد ثبت شده بود اما 
از ای��ن تعداد ۱۱۰ کارگاه فعال باقی مانده و بقیه 
آنها تعطیل ش��ده اند. کارگاه هایی که مانده اند نیز 
فقط نیروی انسانی را حفظ کرده و در ظاهر فعال 
هس��تند. همچنین رئیس کمیس��یون سازندگان 
طلا، نقره و جواهر اتحادیه طلا و جواهر مش��هد، 
گفت: آنچه تاکنون از خراس��ان رضوی به عنوان 
طلا صادر شده نیز طلای استخراج شده از معدن 

به صورت نیمه ساخته بوده است.
وی افزود: پیش��نهاد س��ازندگان طلا، تشکیل 
آنه��ا  و هم��کاری  ش��رکت های صادرات مح��ور 
با طلاس��ازان ب��ود زی��را طلاس��ازان، تخصص و 
س��رمایه ای در حوزه صادرات ندارند اما شرکت ها 
می توانند کارگاه های طلاس��ازی را در این بخش 

یاری دهند.
لوحی ادام��ه داد: صنعت طلا و جواهرس��ازی، 
درآمدزا و اشتغالزا است و با کمی حمایت از سوی 
مس��ئولان می تواند رونق فراوانی داش��ته باش��د، 
ضمن اینکه بهتر است مسئولان پیش از تصویب 
هر طرحی در سطح کلان با کارشناسان آن حوزه 
مش��ورت کنند زیرا برخی مصوبه ها و بخشنامه ها 
در ش��رایط کنونی فقط موانع را در مس��یر تولید 

بیشتر می کنند.
علاوه بر کارگاه های طلاسازی، هزار و ۳۸۰ طلا 
و جواهرفروشی دارای جواز کسب در سطح مشهد 

فعالیت می کنند.

یادداشت

خبر

جلوگیری از خسارت معدنکاران با نگاه استراتژیک 

 سیرآنوشموسوی
فع��الان معدنی بر ای��ن باورند که مع��ادن و صنایع 
معدنی این قابلیت و ظرفیت را دارند که به عاملی برای 
رشد و توس��عه اقتصادی کشور تبدیل ش��وند اما این 
مه��م زمانی امکان پذیر خواهد ش��د که دولت و بخش 
خصوصی برای حل مش��کلات معدنکاران با هم تعامل 
کنن��د. از دید فعالان معدنی، نبود نقدینگی، نبود بازار 
برای محصولات معدنی و حمای��ت نکردن از صادرات 
به مهم ترین مشکلات معدنکاران تبدیل شده است. از 
این  رو آنها از دولت انتظار دارند که برای رفع مشکلات 
معدن��کاران ورود کند. از دید فعالان معدنی، حضور در 
نمایشگاه های داخلی و خارجی می تواند چاره ای برای 
درمان مش��کلات معدنکاران باشد چراکه با حضور در 
نمایشگاه ها خریداران مواد معدنی از نزدیک محصولات 
معدنکاران را مشاهده کرده و با آنها قراردادهای تجاری 
منعقد می کنند. با همین هدف، معدنکاران در هفتمین 
نمایشگاه سالانه فرصت های سرمایه گذاری در معدن و 

صنایع معدنی ایران، شرکت کردند.
ایجاد�انگیزه��

کی��وان زیارتی، فعال معدن��ی در گفت وگو با روزگار 
معدن، در این زمینه گفت: درحال حاضر اقتصاد ایران، 
نیازمن��د رفع وابس��تگی به نفت اس��ت. از این  رو باید 
ش��رایط را برای توس��عه معادن، بی��ش از پیش فراهم 

کنیم.
وی ب��ا اش��اره ب��ه نامطلوب ب��ودن ش��رایط کاری 
معدن��کاران در ایران، بیان کرد: ش��رایط فعلی اقتصاد 
کشور به گونه ای اس��ت که معدنکاران در پی آغاز کار 
جدید نیستند زیرا نمی دانند که آیا سرمایه گذاری آنها 

در بخ��ش معدن بازگش��ت دارد؟ از این رو انگیزه ورود 
به تولید و اکتش��اف مواد معدن��ی کاهش پیدا کرده و 

معدنکاری هیچ جذابیتی برای سرمایه گذاران ندارد.
این فع��ال معدنی با بیان اینکه ب��رای خروج از این 
ش��رایط دولت باید از بخش خصوص��ی حمایت کند، 
گفت: دولت می تواند به وس��یله اعطای تس��هیلات با 
س��ود بهره کم و ایجاد فرصت برای توس��عه صادرات، 
ش��رایط معدنکاران را بهبود بخشد و میزان تولید مواد 
معدنی را در کشور افزایش دهد. بدون تردید با افزایش 
تولید، امکان توسعه صادرات نیز بیشتر می شود و علاوه 
بر توس��عه اقتصادی، ارزآوری قابل توجهی برای کشور 

ایجاد خواهد شد. 
وی در ادامه بیان کرد: هفتمین نمایش��گاه س��الانه 
فرصت های س��رمایه گذاری در معدن و صنایع معدنی 
ای��ران، ۱۹ مهر به کار خ��ود پایان داد. ب��دون تردید 
برگ��زاری نمایش��گاهی از این نوع می توان��د تا حدود 
زیادی باعث شناس��ایی مش��کلات معدنکاران و تلاش 
برای حل آنها  شود اما نباید فراموش کنیم که برگزاری 
نمایش��گاه نباید نخس��تین و آخرین راهکار برای رفع 

مشکلات معدنکاران در نظر گرفته شود.
زیارتی در پایان بیان کرد: باید بس��تری فراهم شود 
تا صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی، 
ضمانتنامه ه��ای معدنکاران را قبول کند. این صندوق، 
آماده صدور بیمه نامه و ضمانتنامه برای تسهیلات یک 
ه��زار و ۲۰۰ میلیارد تومانی توس��عه معادن و صنایع 

معدنی در مناطق کم برخوردار کشور است.
نبود�بازار�برای�محصولات�معدنی��

همچنین در این زمینه، حسین طالبی، مدیر روابط 

عمومی شرکت چادرملو، در گفت وگو با روزگار معدن، 
بیان کرد: درحال حاض��ر مهم ترین دغدغه معدنکاران، 
نب��ود نقدینگی و نب��ود بازار ب��رای محصولات معدنی 
است. البته این مشکلات بیشتر متوجه معادن کوچک 
و متوسط اس��ت و معادن و شرکت های بزرگ معدنی 

کمتر با این مشکلات روبه رو هستند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا برگزاری نمایشگاه 
داخلی و ش��رکت در نمایشگاه های بین المللی می تواند 
مش��کلات معدن��کاران را حل کند، بی��ان کرد: حضور 
در نمایش��گاه هایی از این نوع بی نتیجه نیست و تاثیر 
مثبتی خواهد داش��ت. جامعه هدف ما بیش��تر داخلی 
اس��ت و تمایل دارد مواد اولی��ه مورد نیاز کارخانه های 
داخل کش��ور را تامی��ن کند. ش��رکت چادرملو بر فاز 

صادرات متمرکز نشده است.
طالبی در ادامه بیان کرد: ش��رکت چادرملو، سالانه 
چیزی حدود ۱۰.۵ میلیون تن کنس��انتره آهن تولید 
می کند ک��ه ۴ میلیون ت��ن از آن در کارخانه های زیر 
مجموعه، مصرف و تبدیل به گندله می شود. بیشترین 
خریداران گندله چادرملو ش��رکت غدیر و ارفع هستند 
که جزو مصرف کنندگان اصلی طبقه بندی می ش��وند. 
البته فولاد مبارکه خوزس��تان نی��ز درصدی از گندله 

مورد نیاز خود را تامین می کند.
 مدیر روابط عمومی شرکت چادرملو، در ادامه بیان 
کرد: شرکت های بزرگ معدنی مانند چادرملو در بازار 
سرمایه هس��تند. به همین دلیل برای آشنایی هر چه 
بیش��تر س��هامداران، در نمایش��گاه های داخلی حاضر 
می شوند تا سهامداران از نزدیک با طرح ها و برنامه های 
حال و آینده آنها آش��نا ش��وند و در صورت تمایل، به 

همکاری خود با شرکت ادامه می دهند یا آن را متوقف 
می کنند. همچنین در این زمینه، نادعلی اس��ماعیلی 
دهج، رئیس پیش��ین نظام مهندس��ی معدن ایران، با 
اشاره به مهم ترین مشکلاتی که معدنکاران با آن دست 
و پنجه نرم می کنند، گفت: نبود نقدینگی کافی، رکود 
در فروش مواد معدنی و دش��واری کار در معادن، جزو 
مهم ترین مشکلات معدنکاران اس��ت. از این رو باید از 
بهره برداران علاقه مند حمایت و مش��کلات آنها را رفع 
کرد. اگر مشکلات در بخش معدن، حل شود در نهایت 

با توسعه اقتصادی همراه خواهد شد.
وی در ادامه با بیان اینکه برگزاری نمایش��گاه باعث 
برقراری ارتباط معدنکاران داخلی با معدنکاران خارجی 
می ش��ود، گفت: درست اس��ت که معدنکاران خارجی 
با حضور در نمایش��گاه های داخل��ی، فناوری های ویژه 
خود را نمی آورند اما حضور در نمایش��گاه و از نزدیک 
با عملکرد آنها آش��نا ش��دن، می تواند برای معدنکاران 

تاثیرگذار باشد. 
اس��ماعیلی دهج در پایان تصریح ک��رد: معدنکاران 
خارج��ی از هفتمی��ن نمایش��گاه س��الانه فرصت های 
سرمایه گذاری در معدن و صنایع معدنی ایران، استقبال 
چندانی نکردند اما این سخن به معنی استقبال نکردن 
یا حضور کمرنگ در این نمایش��گاه نبوده است. بیشتر 

معدنکاران چینی در این نمایشگاه شرکت کردند.
دشواری�های�یک�شبه���

علیرضا سربندی، مدیر برنامه ریزی هلدینگ توسعه 
معادن روی ایران نیز در گفت وگو با روزگار معدن بیان 
ک��رد: با حضور در نمایش��گاه داخلی مع��دن، می توان 
به راحتی توانمندی ها و قابلیت های شرکت های معدنی 

را به نمایش گذاش��ت. وی در ادامه، با اش��اره به عمده 
مش��کلات معدن��کاران، گفت: معدنکاران ب��ا قوانین و 
مقررات ثابت روبه رو نیس��تند و این امکان وجود دارد 
که با وضع یک تعرفه و تبصره، روند فعالیت آنها تغییر 

کند و مشکلات جدی برای معدنکاران ایجاد شود. 
ای��ن فعال معدنی ب��ا بیان اینکه تمام ش��رکت های 
دولت��ی از ارز دولت��ی اس��تفاده نمی کنن��د، گف��ت: 
شرکت هایی که از ارز دولتی استفاده می کنند را نباید 
با شرکت هایی که چنین امکانی ندارند در یک تراز قرار 
داد. به نظر من، بورس کالا باید متناس��ب با نیاز داخل 
تنظیم ش��ود. وقتی بیش از نیاز داخل عرضه می شود 

بازار لطمه خواهد دید. 
وی در ادامه بیان کرد: اگر مش��کلی پیش پای یک 
بخش از مجموعه تولید ایجاد ش��ود، تمام مجموعه با 
مش��کل جدی روبه رو خواهد ش��د و به راحتی جبران 
نمی ش��ود. شاید مش��کلات در چند ماه ایجاد شود اما 
رفع آن دس��ت کم به ۲ س��ال زمان نیاز دارد. در چند 
سال اخیر با وجود تحریم ها علیه ایران و برقرار نبودن 
مبادلات بانکی، باز هم معدنکاران با مش��کلات جدی 
روب��ه رو نبودند. تحریم های داخلی برای فعالان معدنی 
بیش از تحریم های خارجی، مشکل ایجاد کرده است.

وی در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که منظور ش��ما از 
تحریم های داخلی چیس��ت، گفت: تحریم های داخلی 
همان موانعی است که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پیش  پای فع��الان معدنی قرار می دهد. فعالان معدنی 
از دول��ت انتظ��ار دارند که موانع تولید در کش��ور رفع 
ش��وند و فقط به س��ر دادن شعار حمایت از تولید ملی 

اکتفا نکنند.

نمایشگاه های معدنی، فرصتی برای شناسایی مشکلات معدنکاران 
»روزگار�معدن«�از�حال�و�هوای�معدنکاران�در�هفتمین�نمایشگاه�سالانه�معدن)MINEX2018(�گزارش�می�دهد

مدی��ر اجرای��ی یازدهمین نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران 
گفت: در مدت ۴ روز برگزاری نمایش��گاه سنگ، حجم معاملات و 
قراردادهای تجاری میان فعالان این صنعت به ۴۵ میلیارد تومان 
رس��ید. به گزارش ایس��نا، محمد حلاجیان، افزود: ش��عار امسال 
نمایشگاه س��نگ ایران، بازار جهانی به سوی سنگ ایران بود و بر 
همین اساس، رایزنی های مختلف با شرکت های مختلف انجام شد 
و برای نخستین بار ۱۳هزار تن سنگ کوپ از بیش از ۲۰۰ معدن 
از ۱۸ اس��تان کش��ور با وجود بروز مشکلات پیش بینی نشده و با 

همکاری نهادهای دولتی به معرض نمایش گذاشته شد.

وی افزود: همچنین برای نخس��تین بار س��نگ بازالت از استان 
آذربایجان غربی به نمایش گذاش��ته شد که برای بازدیدکنندگان 
بس��یار جالب ب��ود.  حلاجیان ضمن ابراز امی��دواری برای حضور 
۱۰۰۰ معدن فعال کشور در نمایشگاه دوازدهم خاطرنشان کرد: از 
هم اکنون برای حضور هزار معدن س��نگ فعال کشور در نمایشگاه 
دوازدهم برنامه ریزی ش��ده تا ضمن معرفی ظرفیت سنگ کشور 
به مجموعه فرآوری داخل کش��ور و نیز بازارهای جهانی، گام های 
مهمی در راس��تای تحقق شعار نمایش��گاه بین المللی سنگ ایران 
برداریم. مدیر اجرایی نمایشگاه با اشاره به برنامه های اجرا شده در 

حاشیه نمایشگاه یازدهم گفت: برگزاری نخستین میز سنگ کشور 
در روز س��وم نمایشگاه با حضور مسئولان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و سازمان توسعه و تجارت ایران به ریاست سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان مرکزی با حضور اس��تان های مختلف و 
تش��کل های مختلف بازخورد بسیار خوبی داش��ت و امیدواریم با 
ادامه دار بودن این جلسه ها در جهت توسعه صادرات بیش از پیش 
گام برداریم. وی گفت: در روز دوم نمایشگاه نیز همایشی به همت 
نظام مهندس��ی معدن اس��تان مرکزی، برگ��زار و در این همایش 
پایان نامه ها، مقاله ها و گزارش های کارشناس��ان نظام مهندس��ی، 

ارائه و در این زمینه بحث و تبادل نظر ش��د. وی با اش��اره به نگاه 
فرهنگی نمایشگاه بین المللی سنگ ایران گفت: در حوزه فرهنگی 
نیز س��ومین دوره مسابقات بین المللی فرهنگی عکس، کاریکاتور، 
داس��تان کوتاه و خط در حوزه سنگ برگزار شد و امسال ۲۰۰ اثر 
از ۲۵ کش��ور به نمایشگاه رسیده که یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
از این آثار بازدید کرده اند. در آیین پایانی نیز از برگزیدگان تجلیل 
شد. هدف از اجرای این برنامه نیز ترویج فرهنگ استفاده از سنگ 
و کم��ک به تحقق ش��عار جهان��ی stone« use natural “ )از 

سنگ طبیعی استفاده کن( بود.

قراردادهای تجاری یازدهمین نمایشگاه سنگ به ۴۵ میلیارد تومان رسید
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چاپ: شرکت چاپ رواق روشن مهر

محدودیتهایصادراتی
ازمرزفراهافغانستانرفعشد

گمرک افغانس��تان با رفع ممنوعیت صادرات مواد س��وختی، فولاد، س��یمان و 
کاشی و سرامیک از مرز فراه موافقت کرد.

به گزارش مهر به نقل از گمرک ایران، گمرک افغانس��تان برای ازس��رگیری و 
رفع ممنوعیت صادرات مواد س��وختی، فولاد، سیمان و کاشی و سرامیک از مرز 

فراه موافقت کرد.
گفتنی است؛ چندی پیش گمرک فراه افغانستان به دلایل نامعلوم و نامشخص، 

صادرات این کالاها را از این مرز ممنوع کرده بود.

چینبهنفتامریکاپشتکرد
با وجود آنکه هنوز چی��ن اقدامی برای اعمال محدودیت واردات نفت از امریکا 
انجام نداده است اما اداره آمار دولتی امریکا اعلام کرد این کشور برای نخستین بار 
از س��ال 13۹5 خورش��یدی )2016 میلادی( خرید نفت از واشنگتن را به صفر 

رسانده است.
به گزارش فارس به نقل از راش��اتودی، با وجود آنکه چین در راس��تای تشدید 
جن��گ تجاری با امریکا هنوز اقدامی علیه واردات نفت از این کش��ور انجام نداده 
است اما شرکت های نفتی چینی خرید نفت از واشنگتن را به طور کامل متوقف 

کرده اند.
اطلاعات ارائه  ش��ده از س��وی اداره آمار دولتی امریکا نشان می دهد چین برای 
نخس��تین بار از سال 13۹5خورشیدی )2016میلادی( خرید نفت از امریکا را به 

طور کامل متوقف کرده است.
پس از آنکه ممنوعیت صادرات نفت امریکا در سال 13۹4 خورشیدی )2015 
میلادی( لغو شد، چین مقدار زیادی نفت از این کشور وارد کرد و حتی در برخی 

موارد از کانادا به عنوان بزرگ ترین واردکننده نفت امریکا سبقت گرفت.
در س��ال گذشته میلادی )2017( چین 23 درصد کل صادرات نفت امریکا را 
وارد کرد و امسال )2018( نیز تا پیش از اوت )نیمه مرداد تا نیمه مهر( 22درصد 

نفت صادراتی این کشور را خرید.
به نظر می رس��د روند پیش��تاز بودن چین در خرید نفت از امریکا پایان یافته 
است؛ چراکه امریکا به تازگی مناقشه تجاری با چین را گسترش داده و بر واردات 

200 میلیارد دلار کالا از این کشور تعرفه گمرکی اعمال کرده است.
چی��ن همچنین تهدید کرده بود بر واردات نف��ت از امریکا تعرفه 25 درصدی 
اعمال می کند. چین این تهدید را در پاس��خ ب��ه تهدید امریکا بر اعمال تعرفه بر 
واردات 50 میلیارد دلار کالای چینی ابراز کرده بود. برخی کارشناسان در شرایط 
کنونی بر این باورند جنگ تجاری چین با امریکا ادامه خواهد یافت و شاید با آغاز 

تحریم ها علیه ایران حتی شدیدتر شود.
دولت ترامپ می گوید قصد دارد صادرات نفت ایران را به صفر برس��اند اما این 
هدف دولت ترامپ به احتمال زیاد با ادامه خرید نفت ایران از س��وی چین ادامه 

نخواهد یافت.
چین اعلام کرده اس��ت که به تحریم های یک جانبه امریکا در توقف خرید نفت 

از ایران نمی پیوند.
استفن برونوک، کارشناس نفتی موسسه پی وی ام ایل )PVM OIL( می گوید: 
فکر نمی کنم که با توجه به بدتر ش��دن روابط چین با امریکا، پکن به درخواست 

امریکا اعتنا کند.
چین تنها کشوری نیست که با تحریم نفتی ایران مخالف است؛ چراکه درواقع 
تمام واردکنندگان نفت ایران با متوقف کردن واردات نفت از این کش��ور مخالف 

هستند.
چینی ه��ا در ادامه خرید نفت از ایران و تش��دید تنش ب��ا امریکا چیز زیادی از 
دس��ت نمی دهند. در عین حال هر دو کش��ور تمایل دارن��د روابط خود را بهبود 
بخش��ند؛ چراکه چین دوس��ت دارد نزدیک ب��ه امریکا باقی بمان��د و امریکا نیز 

می خواهد از این طریق از شوک افزایش نرخ جلوگیری کند.
با وجود این رویکرد اما با توجه به نزدیک شدن زمان اعمال تحریم ها علیه ایران 
و زم��ان کم باقی مانده برای اقدام��ات دیپلماتیک نمی توان پیش بینی کرد که دو 
کشور به چه سمتی پیش می روند. جدا از آنچه پیش خواهد آمد اما عواقب جنگ 
تجاری با چین در حال وقوع هستند و باید دید از دست رفتن یک مشتری بزرگ 
چه تاثیری بر صنعت نفت امریکا خواهد گذاش��ت. می توان مطمئن بود این تاثیر 

برای امریکا بسیار با اهمیت و چشمگیر است.
تاکنون اظهارنظرهای زیادی درباره تاثیر جنگ تجاری بر اقتصاد دو کشور ارائه 
ش��ده اس��ت اما ورود تحریم های ایران به این معادله می تواند ش��رایط را بیش از 

پیش دستخوش تغییر کند.

 واردات سنگ آهن هند در حال افزایش است. هند پیش بینی می کند به دلیل 
حمل ونقل ریلی ضعیف مواد معدنی در داخل کش��ور، واردات س��نگ آهن دریایی 
افزایش یابد. هند با بحران جدی حمل ونقل داخلی به علت ضعف شبکه لجستیک 
روبه رو اس��ت. اشباع سامانه حمل ونقل ریلی بدین معناست که سنگ آهن داخلی 
هند مجبور به رقابت با سایر کالاها و حتی شبکه حمل ونقل مسافری برای حمل 
و توزیع به کارخانه های فولاد اس��ت. از این رو بسیاری از معدنکاران استرالیایی از 
رشد قوی واردات سنگ آهن از سوی هند خوشحال هستند. به عنوان مثال، گروه 
فورتس��کیو فروش سنگ آهن خود به غیر از چین را 2 برابر کرده چراکه تقاضایی 
قوی در هند مش��اهده کرده اس��ت. بنابراین، دولت اس��ترالیا انتظار دارد واردات 
سالانه سنگ آهن هند تا سال 13۹۹ خورشیدی )2020 میلادی( به 1۹ میلیون 

تن و صادرات از هند فقط به 8میلیون تن برسد.
 همان طور که پیش بینی می ش��د، بهای س��نگ آهن در چین افزایشی شد. نرخ 
سنگ آهن در پی کاهش تولید فولاد و شروع فصل زمستان در چین افرایش یافت. 
کاهش تولید برای اواس��ط نوامبر برنامه ریزی ش��ده و همچنین جهت گیری های 
مش��خصی ب��رای کارخانه های ف��ولاد برای به حداکث��ر رس��اندن ظرفیت تولید 

فولادسازان در تمام ماه جاری میلادی ارائه شده است.
 در طول این فرآیند، س��نگ آهن فاین متوس��ط عیار )62.61 درصد( می تواند 
پرمی��وم بالاتری دریافت کند تا کارخانه ها ظرفیت عملیاتی خود را در حد بالایی 
تا قبل از شروع کاهش تولید در نیمه ماه آینده میلادی، حفظ کنند. علاوه بر این 
ش��نیده شده برخی محدودیت های عرضه پی بی اف در بندر های چین مانند ریژائو 
وجود دارد که ممکن است باعث افزایش نرخ پرمیوم شود که این خود نتیجه سود 

مطلوب کارخانه های فولادساز است.
منبع: کانال کیوان جعفری طهرانی

خبر

اخبارکوتاه

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:ناصر بزرگمهر
سردبیر:محبوبه ناطق

هم��کاران:س��ارا اصغری-ثم��ن رحیم��ی  راد- 
سیرانوش موسوی

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

اوکراینی ه��ا ب��رای درم��ان بیماری ه��ای تنفسی ش��ان به 
ی��ک معدن نم��ک در عم��ق 300 متری زمین در روس��تای 
س��ولوت وینو می روند و مدت زمان��ی را در این فضا که به یک 
مرکز درمانی تبدیل ش��ده س��ر می کنند یا بهتر است بگوییم 
بس��تری می شوند. درواقع چند دهه ای می شود که بیمارستان 

آلرژیکی س��ولوت وینو پذیرای بیمارانی است که مبتلا به آسم، 
زکام ناشی از حساسیت و انسدادهای برونشی مختلف هستند. 
ای��ن بیماران با این ب��اور به راهروهای تاری��ک و مرطوب این 
معدن می آیند که هوای آغشته به نمک آن، خواص ضداحتقان 
و درمان��ی دارد. این روش که نمک درمانی نامیده می ش��ود را 

پزش��کی به نام فلیکس بوکزکوفس��کی حدود 6 دهه پیش در 
لهس��تان کشف کرد. او متوجه ش��ده بود که معدنچیان شاغل 
در معدن نمک به ندرت به بیماری سل یا بیماری های تنفسی 
مبتلا می ش��وند. این روش درمانی در اروپای شرقی و مرکزی 
رایج اس��ت اما در سایر مناطق جهان ناش��ناخته مانده است. 

البته هنوز همه کارشناس��ان نس��بت به مزای��ای آن به توافق 
نرس��یده اند. به هر حال حدود 5 هزار نفر سالانه به این معدن 
نم��ک می روند و ی��ک بعدازظهر یا طول ش��ب را در غارهای 
نمکین س��ر می کنند.  تصاویر زیر از این معدن از وب س��ایت 

فرانس 24 گرفته شده است.

گزارشتصویری

نمک درمانی در معدن

تنوع محصولات
 مجتمع ذوب و پالایش مس بیرلا کاپر

فعالیت ه��ای بخ��ش م��س »ش��رکت 
هندالکو« از س��وی ش��رکت »بیرلا کاپر« انجام می شود. بیرلا کاپر 

دارنده مجتمع بزرگ ذوب و پالایش مس در ش��هر داهج از ایالت گجرات کشور هند 
اس��ت. این مجتمع با س��رمایه گذاری 25 میلیارد روپیه ای )2.364 میلیون دلار( در سال 1377 

خورشیدی )1۹۹8 میلادی( احداث و راه اندازی شده که تولیدکننده کالاهای مسی و محصولات جانبی آن 
است. ابتدا این واحد ذوب با فناوری فلش شرکت اتوتک با ظرفیت سالانه 100هزار تن راه اندازی شد؛ اما در سال های 

پس از آن به ترتیب 2 کوره ذوب آس��ملت و یک خط تولید میتسوبیش��ی نیز به آن افزوده شد. درنهایت، ظرفیت تولید کاتد 
مس این مجتمع بزرگ ذوب و پالایش، به سالانه 500 هزار تن رسیده است. 

به گزارش اخبار فلزات، از دارایی های بیرلا کاپر علاوه بر خط ذوب و پالایش مس، می توان به یک واحد ریخته گری پیوس��ته مفتول 
مس��ی با ظرفیت س��الانه 120 هزار تن، 3 واحد تولید اسید سولفوریک با ظرفیت سالانه یک میلیون و 470 هزار تن، یک واحد تولید اسید 

فس��فریک با ظرفیت س��الانه 180 هزار تن و درنهایت یک واحد تولید دی آموینیوم فسفات با ظرفیت سالانه 400 هزار تن اشاره کرد. علاوه بر 
واحدهای تولیدکننده محصول، بیرلا کاپر به منظور تامین انرژی برق موردنیاز خود، دارای یک واحد نیروگاهی است که گنجایش 67.35 مگاواتی 
دارد. این نیروگاه با ترکیبی از سوخت زغال سنگی و حرارت اتلافی بویلرها فعالیت می کند. واحد اکسیژن این مجموعه نیز گنجایش تولید روزانه 2 
هزار و 1۹4 تن اکسیژن با خلوص ۹5 درصد دارد که در صورت تولید مازاد تقاضای داخلی شرکت، اکسیژن و نیتروژن مایع این واحد در بازار به فروش 
می رس��د. با توجه به موقعیت جغرافیایی مجتمع بزرگ ذوب و پالایش بیرلا کاپر در بخش غربی هند و نزدیکی خلیج کامبای )خامبات( و مراوده های 
تجاری این ش��رکت با بازارهای بین المللی برای خرید ماده اولیه و فروش محصولات خود، این ش��رکت دارای یک اس��کله با امکان پهلو گرفتن کشتی 
به مجموع وزن مرده 70 هزار تن و بارگیری و تخلیه سالانه حدود 5.4 میلیون تن محموله جامد شامل کنسانتره مس، سنگ فسفات، زغال سنگ و 

محموله مایع مانند اسید فسفریک و آمونیاک را فراهم می کند.
به طور کلی، س��بد محصولات ش��رکت بیرلا کاپر را می توان به 2 دسته اصلی و جانبی تقسیم بندی کرد. سبد محصولات اصلی متشکل از کاتد، 
مفتول مسی با قطرهای 8، 11، 12.5، 16 و 1۹ میلی متر است. سبد محصولات جانبی این شرکت هندی نیز شامل فلزات گران بها مانند طلا، 

نقره و س��لنیوم، اس��ید سولفوریک، اسید فسفریک، دی آمونیوم فسفات و س��ایر کودهای فسفاته می شود که حاکی از استراتژی موثر این 
شرکت برای تولید محصولات جانبی با ارزش افزوده بالا به منظور مقابله با سودآوری پایین ذوب و پالایش مس است.

تولید کاتد مس این ش��رکت در س��ال های 138۹ تا 13۹3 خورش��یدی )2010 تا 2014 میلادی( در سطح ثابتی قرار داشت در 
حالی که در س��ال های 13۹4 تا 13۹5 خورش��یدی )2015 و 2016 میلادی( به میزان 17 درصد افزایش یافت. با توجه به 

حجم تولید مس، بیرلا کاپر بزرگترین تولیدکننده مس تصفیه شده در هند است؛ چرا که به طور متوسط در سال های 
13۹0 تا 13۹6 خورش��یدی )2011 تا 2017 میلادی(، حدود نیمی از تولید کاتد مس هند را عرضه کرده 

اس��ت. میزان تولید کاتد مس بیرلا کاپر در س��ال گذشته میلادی )2017(، افت سالانه حدود 3 
درصدی داش��ت که علت اصلی آن کاهش حجم تولید این مجموعه در پی اجرای 

فعالیت های تعمیر و نگهداری در واحدهای ذوب بود.
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